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Ledamöter Alexander Ojanne (S) Ordförande 
Jan Jönsson (L) Vice ordförande 
Ulrika Lorentzi (S) 
Jakob Brandt (S) 
Annika Ödebrink (S) 
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Andréa Hedin (M) 
Annika Elmlund (M) 
Yvonne Fernell-Ingelström (M) 
Tapani Juntunen (SD) 
Kristin Jacobsson (C) 
Jackie Nylander (V) §§1-3 ersätter Hanna Egeltoft (V) 
 

Ersättare Tobias Gerdås (S) 
Eva Fagerhem (S) 
Gun Risberg (S) 
Jackie Nylander (V) §§4-29 
My Lind (V) 
Felix König (MP) 
Oscar Andrén (M) 
Anne-Lie Elfvén (L) 
Henrik Falk (C) 
Maurice Forslund (KD) 
 

Övriga närvarande Veronica Wolgast Carstorp Förvaltningschef 
Lina Blombergsson Avdelningschef §§1-27 
Anna Mattsson Avdelningschef §§1-27 
Lisa Cadenius Avdelningschef §§1-27 
Ingrid Klaus Avdelningschef §§1-27 
Anette Karlsson Enhetschef §§1-27 
Magnus Hillborg Nämndsekreterare 
Gabriel Blomberg Borgarrådssekreterare §§1-27 
Alaa Idris Enhetschef §§1-27 
Abdi-Nur Isse Föredragande §§1-3 
Linn Hemmingsson Föredragande §§1-3 
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Carolina Morales Föredragande §§1-3 
Stefan Creutz Holmgren Tjänsteman 
 

Justerare Alexander Ojanne, Jan Jönsson 
 

Datum för justering 2025-04-25 
 

Paragraf §§1-29 
 

Sekreterare Magnus Hillborg 
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§ 1 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
Den utsända dagordningen godkändes. 
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§ 2 
Val av justerare och tid för justering  

Beslut  
Ordföranden Alexander Ojanne (S) och vice ordförande Jan Jönsson 
(L) utsågs att justera dagens protokoll. Ordföranden meddelade att 
justering sker fredag den 25 april 2025. 
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§ 3 
Förvaltningen informerar  

Beslut  
Nämnden lägger informationen till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialdirektör Veronica Wolgast Carstorp informerar om: 
  

• Uppföljning rundabordssamtal med socialtjänstministern om 
platsbrist SiS 

• Generaldirektör och chefer från Socialstyrelsen på 
studiebesök HVB 

• Förvaltningen har nu 15 boende på Hjorthagens boende 
• Förvaltningen genomför kommunikationsinsatser  riktat till 

oroliga medmänniskor med reklam i vissa ICA butikers 
kassalinje 

  
Socialnämnden får en dragning om hemlöshet där föredragande är 
utredare Linn Hemmingsson och Carolina Morales samt dragning 
om SHIS där föredragande är VD Abdi-Nur Isse 
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§ 4 
Nämndens frågor till förvaltningen  

Beslut  
1. Socialnämnden uppdrar till förvaltningen att besvara 

"Skrivelse om socialtjänsten i Skärholmen och Järva" från 
Centerpartiet, Moderaterna och Liberalerna. 

2. Socialnämnden uppdrar till förvaltningen att besvara 
"Skrivelse om boendestöd" från Moderaterna där 
Sverigedemokraterna ansluter sig. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Skrivelser som anmäldes vid sammanträdet: 
  
Skrivelse om socialtjänsten i Skärholmen och Järva 
Kristin Jacobsson (C), Andrea Hedin m.fl. (M), Jan Jönsson (L) 
  
Enligt uppgifter som framkommit i Sveriges Radios Ekot den 19 
april 2025 planerade socialtjänsten i Skärholmen att avsluta 
placeringar på SiS- och HVB-hem för fem ungdomar med 
kopplingar till kriminella nätverk. Orsaken uppges vara att 
enhetsbudgeten inte räckte till. Informationen har framkommit 
genom ett PM från lokalpolisen i Skärholmen, där det uttrycks stor 
oro över utvecklingen. 
  
Att placeringar avslutas eller aldrig genomförs på grund av 
ekonomiska skäl är oförenligt med socialtjänstlagen, som tydligt 
slår fast att insatser ska utgå från individens behov – inte 
verksamhetens ekonomi. Centerpartiet och Moderaterna ser mycket 
allvarligt på uppgifterna. Att ekonomiska begränsningar får styra 
beslut som rör barn och unga i riskzon för allvarlig kriminalitet är 
inte bara oacceptabelt – det signalerar ett djupt systemfel. 
  
Utöver detta har situationen inom socialtjänsten i Skärholmen under 
en längre tid varit ansträngd. Under hösten 2024 lämnade ett 20-tal 
medarbetare sina tjänster, med hänvisning till bristande 
förutsättningar att utföra sitt uppdrag. Enligt lokalpolisen har detta 
lett till fördröjda insatser även i akuta ungdomsärenden, där det 
finns risk för grova våldsbrott. 
  
Tyvärr är detta inte en isolerad företeelse. Liknande allvarliga 
signaler kommer nu även från Järva. Flera socialsekreterare vittnar 
om en mycket pressad arbetsmiljö och orimlig arbetsbelastning. Det 
talas om en tystnadskultur inom verksamheten, där oro och kritik 
från medarbetare inte välkomnas eller tas på allvar av ledningen. 
Detta försvårar arbetet ytterligare, eftersom problem inte kan lösas 
om de inte erkänns. 
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Samtidigt råder motstridiga uppfattningar mellan socialsekreterare, 
ansvariga chefer och lokalpolisen om hur läget egentligen ser ut. 
Detta gör det svårare att förstå omfattningen av problemen – och 
ännu svårare att hitta lösningar. Det är avgörande att vi som 
politiker får en sanningsenlig och samstämmig bild av situationen, 
och att det finns en öppenhet för att syna verksamhetens utmaningar 
på riktigt. 
  
Situationen i Järva har nu nått en punkt där en JO-anmälan har 
skickats in. Larm om ohållbar arbetsbelastning och tystnadskultur i 
socialtjänsten har alltså inte bara blivit en arbetsmiljöfråga, utan 
också en rättssäkerhetsfråga. Risken finns att akuta ärenden fördröjs 
även i Järva – precis som i Skärholmen – vilket i värsta fall kan få 
katastrofala följder för ungdomar i riskzon med skjutningar och 
grovt våld. 
  
Mot denna bakgrund anser Centerpartiet och Moderaterna att 
situationen inom socialtjänsten i både Skärholmen och Järva kräver 
skyndsamma, konkreta och långsiktiga åtgärder från stadens sida. 
Det handlar om att säkerställa tillräckliga resurser, trygga 
arbetsvillkor, och att beslut om insatser styrs av barnets bästa – inte 
av budgetramar. Lika viktigt är det att bryta tystnadskulturen och 
skapa en kultur där medarbetare känner sig trygga att lyfta problem 
utan rädsla för repressalier. 
  
Med anledning av ovanstående önskar jag svar på följande: 

1. Vad för konkreta åtgärder kommer Socialförvaltningen 
tillsammans med Skärholmens stadsdelsförvaltning att vidta 
för att komma till rätta med problemen inom socialtjänsten? 

2. Vilka åtgärder planeras eller övervägs för att motverka den 
pressade situationen inom socialtjänsten i Järvaområdet? 

3. Hur säkerställs att barn och ungas behov är styrande i beslut 
om insatser – även i tider av ekonomisk press? 

4. Hur arbetar staden för att motverka den tystnadskultur som 
flera socialsekreterare nu vittnar om, och hur säkerställs det 
att deras oro tas på allvar av chefer och ansvariga politiker? 

5. Bedömer förvaltningen att det finns en liknande risk i Järva 
som i Skärholmen – att akuta ärenden fördröjs med 
potentiellt mycket allvarliga konsekvenser? 

  
  
Skrivelse om boendestöd 
Andrea Hedin m.fl. (M) där Tapani Juntunen (SD) ansluter sig 
  
Inom socialtjänsten finns en insats benämnd boendestöd. Det är en 
stödjande och preventiv insats inom olika områden, som medverkar 
dels till att förebygga många senare höga kostnader och problem 
men även till att stödja den enskilde i vardagen och utveckla dennes 
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egna förmågor i form av hjälp till självhjälp. Några exempel är 
insatser som ges för att förhindra vräkningar och skuldsättning, ge 
motivation att vara en del av samhället, stödja de med missbruk och 
psykiatriska problem m.m. 
  
En välkänd erfarenhet är att olika driftsformer med befintlig 
konkurrens utvecklar verksamheterna avseende ekonomi effektivitet 
och kvalitet – något som alla vinner på. 
  
Insatsen boendestöd finns i såväl egen regi som privat i regi i 
Stockholm. 
  
Frågor: 

• Hur ser ersättningen ut inom staden till just insatsen 
boendestöd? 

• Är ersättningen likvärdig i förhållande till driftsform? 
• Finns några mått eller annat underlag som uttrycker 

effektivitet, kvalitet och resultat mellan enheter och mellan 
driftsformer? 

• Hur ser majoritetens inställning ut till olika driftsformer i 
staden generellt avseende olika verksamheter och inom 
boendestöd speciellt inom socialtjänsten? 

• Har några privata boendestödsverksamheter lagts ned sedan 
valet 2022? 

• Om så är fallet hur många? 
• Finns några ytterligare planer på att utöka egenregin 

avseende boendestöd och minska på utförande i privat regi? 
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§ 5 
Remiss om Motion om regelbunden kartläggning av 
hedersrelaterat våld och förtryck  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/1332 
SOF 2025/50 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En motion har inkommit till socialnämnden från Andrea Hedin (M) 
och Per Rosencrantz (M) om regelbunden kartläggning av 
hedersrelaterat våld och förtryck. Motionen framhåller förslag om 
återkommande kartläggning av hedersrelaterat våld och förtryck 
med en regelbundenhet om en gång var fjärde år. Motionärerna 
ämnar med sitt förslag säkerställa att Stockholms stad fortsätter att 
ha ett aktuellt och relevant kunskapsunderlag att kunna följa 
utveckling och kontinuerligt anpassa stadens insatser i syfte att 
förebygga och förhindra hedersrelaterat våld och förtryck. Den 
senaste studien som mäter omfattningen av hedersrelaterat våld är 
från 2019, och datainsamlingen för den genomfördes 2017–2018. 
 
Förvaltningen ser i nuläget inte något behov av att genomföra en ny 
kartläggning av hedersrelaterat våld i Stockholms stad. Det bedöms 
vara mer prioriterat med pågående samarbete mellan 
socialförvaltningen, förskoleförvaltningen och 
utbildningsförvaltningen att ta fram gemensamma rutiner och 
sammanhållen kedja för förskola, skola och socialtjänst, i syfte att 
upptäcka och motverka att barn och unga utsätts för hedersrelaterat 
våld och förtryck. Vidare samarbetar förvaltningen med 
Länsstyrelsen i Stockholm för kunskapshöjande insatser till 
stadsdelsförvaltningarna om Socialstyrelsens nyligen lanserade 
bedömningsstöd, Heva, för utredningar av barn i en hederskontext. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på motionen. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Jan Jönsson (L) och Tapani Juntunen (SD) yrkade 
bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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Andrea Hedin m.fl. (M) och Kristin Jacobsson (C) yrkade 

1. att bifalla motionen, samt 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Hedersrelaterat våld och förtryck är ett allvarligt samhällsproblem 
som begränsar grundläggande friheter för flickor och pojkar i 
Sverige. Att barn tvingas leva under strikta hedersnormer är något 
vi aldrig kommer att acceptera. 
  
Stockholms stad har ett program mot våld i nära relationer och 
hedersrelaterat våld, antaget 2021. Den senaste studien som mäter 
omfattningen av hedersrelaterat våld är dock från 2019, och 
datainsamlingen för den genomfördes 2017–2018. Det gav ett 
viktigt kunskapsunderlag för att förebygga och förhindra 
hedersrelaterat våld och förtryck samt säkerställa att utsatta får 
rätt stödinsatser. 
  
Det är dock sju år sedan och mycket kan förändrats sen dess. 
Stockholm har fortfarande inget strukturerat sätt implementerat för 
att identifiera elever som förts bort för tvångsäktenskap eller 
uppfostringsresor. Utan kunskap om förtryckets omfattning är det 
svårt att bekämpa. Att ha stabila rutiner för att fånga upp individer 
är viktigt, men för att långsiktigt bryta ned hedersstrukturer behövs 
övergripande kunskap om hur det ser ut i staden. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Andrea Hedin m.fl. (M) och Kristin Jacobsson (C) reserverade sig 
mot beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/50-2 Tjänsteutlåtande - Remiss om Motion om 
regelbunden kartläggning av hedersrelaterat våld och 
förtryck 

• SOF 2025/50-1.1 Motion om regelbunden kartläggning av 
hedersrelaterat våld och förtryck 
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§ 6 
Remiss av Stockholms stads program för barns rätt till 
kultur  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/1378 
SOF 2025/103 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kulturnämnden har tagit fram ett nytt förslag på program för barns 
rätt till kultur som ersätter Kultur i ögonhöjd. Syftet är att alla barn 
och ungdomar ska få möjlighet att uppleva och skapa kultur utifrån 
sina egna intressen, med särskilt fokus på inkludering och 
jämlikhet. 
  
Programmet har tre mål: 

1. Kultur i förskola och skola – Säkerställa att alla barn får 
kulturupplevelser och eget skapande i samverkan med 
professionella kulturaktörer. 

2. Kultur på fritiden – Erbjuda ett brett kulturutbud i stadens 
fritidsverksamheter och öka tillgängligheten för 
underrepresenterade grupper. 

3. Kultur i stadsmiljön – Skapa tillgängliga platser för kultur 
i hela staden. 

  
Särskild vikt läggs vid att nå grupper som riskerar att exkluderas, 
såsom barn i socioekonomiskt utsatta områden och barn med 
funktionsnedsättning. Förvaltningen ser positivt på programmet 
men efterlyser ännu tydligare fokus på att nå barn med 
funktionsnedsättning. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Jan Jönsson (L), Andrea Hedin m.fl. (M) och Kristin 
Jacobsson (C) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
  
Tapani Juntunen (SD) yrkade 

1. att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut, samt 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Det är glädjande att det tas fram ett program för barn och ungas 
rätt till kultur och att det uppmärksammas att staden behöver 
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inkludera underrepresenterade grupper så som pojkar samt barn 
och unga med funktionsnedsättning. 
  
För att nå ut till barn och unga med funktionsnedsättning samt 
deras vårdnadshavare kan staden med fördel samarbeta med 
funktionsrättsrörelsen samt stadens habiliteringscenter. 
  
Vi vill även lyfta vikten av att alla barn nås av Kulanpremien, för 
att uppnå detta behöver riktade insatser göras för att nå barn och 
unga som går i fristående förskolor och skolor. 
  
Det är även av stor vikt att staden kommer till bukt med bristerna 
kring barn och ungas systematiska och formaliserade inflytande för 
att säkerställa att barnkonventionen tillämpas till fullo. 
  
Kulturskolan har ett rikt utbud och möjlighet att nå många barn och 
unga. För att ytterligare tillgängliggöra utbudet föreslår vi att 
Kulturskolan i högre grad förlägger sin verksamhet i direkt 
anslutning till skoldagen. På så sätt minskar ojämlikheten i barns 
olika hemförutsättningar och fler barn och unga ges möjlighet att 
delta i kulturaktiviteter oavsett om deras vårdnadshavare har tid 
och möjlighet att vara delaktiga eller inte. 
  
Genom att reformera stadens fritidsgårdar, rikta dem till 
högstadieungdomar samt införa fritidsgårdskort tror vi att staden 
kan nå fler flickor. Rågsveds fritidsgård är ett bra exempel där 
antalet flickor ökade dramatiskt när åldersgränsen sänktes till att 
enbart omfatta högstadiet. 
  
För att göra stadens parklekar mer inkluderande även för barn med 
funktionsnedsättning vill vi att den fysiska tillgängligheten ses över 
samt att samtlig personal utbildas inom NPF. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Tapani Juntunen (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
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Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Alla barn och unga ska ha möjligheter att skapa och tillgång till 
kulturupplevelser. 
  
Stockholms stads program för barns rätt till kultur ska ge alla barn 
och ungdomar goda möjligheter att upptäcka, uppleva och skapa 
många olika sorters kulturuttryck. Det är bra att det föreslagna 
programmet uppmärksammar vikten av att Stockholms stad blir 
bättre på att inkludera underrepresenterade grupper: Pojkar i alla 
åldrar, äldre barn och ungdomar, barn och ungdomar med 
funktionsnedsättning samt barn och ungdomar som växer upp i 
hushåll med låga inkomster. Vi vill poängtera vikten av 
resurssättning för att staden verkligen ska nå alla barn i olika 
skolklasser och att varje skolår kunna genomföra kulturaktiviteter. 
Detta är essentiellt så att programmet blir verklighet och inte en 
papperstiger. 
  
En annan aspekt vi vill lyfta handlar om det förslag som 
Liberalerna lade beträffande målgruppen LSS och rätten till kultur. 
Här avslog majoriteten vårt förslag om att utvidga 
Kulansamarbetet till att omfatta också LSS. Här finns idag ett 
begränsat utbud av aktiviteter som idrottsförvaltningen 
tillhandahåller, men där inte alla tre personkretsar inom LSS har 
tillgång till aktiviteterna. För oss är det självklart att personer som 
omfattas av lagen om särskilt stöd ska ha tillgång till kultur och att 
det bästa sättet att tillgodogöra detta är inom ramen för Kulan. 
Detta så att exempelvis kulturarbetare kan dyka upp på boenden 
och dagliga verksamheter, samt att LSS-målgruppen får tillgång till 
subventionerade kulturupplevelser på kulturarenor. 
  

Särskilt uttalande 
Andrea Hedin m.fl. (M) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Alla barn och unga ska ha möjligheter att skapa och tillgång till 
kulturupplevelser. Stockholms stads program för barns rätt till 
kultur ska ge alla barn och ungdomar goda möjligheter att 
upptäcka, uppleva och skapa många olika sorters kulturuttryck. Det 
är bra att det föreslagna programmet uppmärksammar vikten av att 
Stockholms stad blir bättre på att inkludera underrepresenterade 
grupper: pojkar i alla åldrar, äldre barn och ungdomar, barn och 
ungdomar med funktionsnedsättning samt barn och ungdomar som 
växer upp i hushåll med låga inkomster. 
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Vi vill poängtera vikten av resurssättning för att staden verkligen 
ska nå alla barn i olika skolklasser att varje skolår kunna 
genomföra kulturaktiviteter. Detta är essentiellt så att programmet 
blir verklighet och inte en papperstiger. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/103-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Stockholms 
stads program för barns rätt till kultur 

• SOF 2025/103-1.1 Bilaga - Stockholms stads program för 
barns rätt till kultur 

• SOF 2025/103-1.2 Bilaga - Barnkonsekvensanalys i arbetet 
med Stockholms stads program för barns rätt till kultur 

• SOF 2025/103-1.3 Tjänsteutlåtande kulturförvaltningen- 
Stockholms stads program för barns rätt till kultur 
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§ 7 
Remiss av Program för barnhälsa i Stockholms stad  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/297 
SOF 2025/243 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som svar på 

remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I kommunfullmäktiges budget 2024 fick förskolenämnden i 
uppdrag att, i samarbete med stadsdelsnämnderna och i samråd med 
kommunstyrelsen ta fram en strategi för barnhälsa för förskolan i 
Stockholms stad. Programmets huvudsakliga målsättning är att 
minska skillnader i barns livsvillkor samt att säkerställa att alla 
barn, oavsett bakgrund och individuella förutsättningar, får tillgång 
till en trygg, inkluderande och hälsofrämjande förskolemiljö. 
 
Socialförvaltningen stöder programmet och ser det som ett steg mot 
ett mer jämlikt samhälle samt uppskattar att programmet betonar 
vikten av samarbete mellan förskola, socialtjänst och andra aktörer, 
särskilt inom tidiga och förebyggande insatser. 
 
Då programmet är omfattande ser förvaltningen att en mer 
kondenserad version skulle underlätta implementeringen och 
förståelsen. En barnkonsekvensanalys föreslås för att säkerställa att 
barnets bästa tas tillvara på ett mer genomgripande sätt. 
 
Socialförvaltningen anser att stycket om tidiga och samordnade 
insatser (TSI) med fördel skulle kunna placeras under fokusområdet 
Samverkan istället för Psykosocial hälsa. Socialförvaltningen 
välkomnar att programmet tydliggör förskolepersonalens 
anmälningsskyldighet samt processen kring orosanmälningar. 
Möjligheten att konsultera mottagningsfunktionen utan att 
personuppgifter röjs hade med fördel kunnat nämnas i den annars 
välbeskrivna processen för orosanmälningar. 
 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen om Program för barnhälsa i 
Stockholms stad. 
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Yrkande 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Yrkande 
Jan Jönsson (L) och Andrea Hedin m.fl. (M) yrkade 

1. att återremittera ärendet och uppdra åt förvaltningen 
återkomma med ett nytt förslag, samt 

2. att därutöver anföra följande: 
  
Det är bra att ett program för barnhälsa i Stockholms stad nu 
äntligen tas fram, men tyvärr motsvarar det förslaget som nu 
presenteras inte vad ett stadsövergripande program för barnhälsa 
bör innehålla. Ansvaret för detta faller på den rödgröna majoriteten 
som inte har varit tydliga med vilken typ av dokument som 
förväntades. 
  
För det första har programmet ett väldigt fokus på förskolornas 
(stadsdelsnämndernas) roll, men vi saknar överväganden av vad 
som bör förväntas av andra av stadens förvaltningar – SISAB, 
Trafiknämnden, Stadsbyggnadsnämnden, Socialnämnden med flera. 
Vi saknar också en fördjupning kring det samarbete som behöver 
utvecklas med regionens olika verksamheter. 
 
För det andra saknar vi kopplingen till vetenskaplig forskning kring 
barns utveckling. Det är av högsta vikt att utbildningen i förskolan 
och andra insatser för barn vilar på vetenskaplig grund och 
beprövad erfarenhet när det gäller såväl innehåll som arbetssätt. 
Ett viktigt, men ofta förbisett område är barns motoriska utveckling 
och kopplingen till fysisk och psykisk hälsa. Ett annat område som 
behövs lyftas är digitaliseringens effekter på barns hjärnor och 
hälsa. Vi vill även särskilt lyfta fram vikten av tidigare insatser för 
barn med hög och ihållande nivå av aggressivitet. Forskning har 
visat tydlig korrelation mellan 
 
 
För det tredje saknar vi resonemang kring de miljöer som barnen 
vistas i. Staden behöver bättre analysera hur olika miljöer (ljus, 
ljud, inredning etc) påverkar barn, samt ta hänsyn till mängden 
sociala kontakter som är lämplig vid olika åldrar. Vetenskapliga 
fakta kring dessa aspekter behöver i sin tur påverka hur vi bygger 
och organiserar förskolor, lekplatser och andra miljöer där barn 
vistas. 
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Slutligen saknar vi skrivningar om omhändertagna och placerade 
barns hälsa, detta trots att det är en grupp med dokumenterat sämre 
hälsa och markant högre risk för framtida besvär kopplat bland 
annat till bristfällig vård under tiden de är placerade. Det är 
Stockholms stad som övertagit föräldraskapet för dessa barn under 
tiden för en placering och att inte prioritera barnens hälsa, genom 
bland annat kontinuerlig uppföljning och vårdkontakter, är ett 
underbetyg för vilken vårdnadshavare som helst. Samhället måste 
alltid sträva efter att vara den bästa föräldern och det innebär fokus 
på barnet hälsa och välmående. 
  

Propositionsordning 
Ordförande frågar nämnden om ärendet ska avgöras idag eller 
återremitteras. Ordförande finner att ärendet ska avgöras idag. 
  

Yrkande 
Kristin Jacobsson (C) yrkade 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag på remissen, samt 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Centerpartiet i Stockholms stad välkomnar det nya "Program för 
barnhälsa" som ett steg mot att skapa en bättre uppväxtmiljö för 
alla stadens barn, oavsett deras postnummer. Vi ser positivt på 
programmets ambition att stärka det hälsofrämjande och 
förebyggande arbetet inom förskolan. Dock utgör programmet sig 
för att vara mer än det egentligen är eftersom fokus är den 
kommunala förskolans uppdrag. Ett namnbyte kan därför vara 
lämpligt. Även om andra aktörer och förvaltningar nämns är det 
inte det primära syftet att vara ett heltäckande program för 
barnhälsa. I allt för liten utsträckning berörs också regionens 
arbete med barns hälso- och sjukvård samt det utvecklingsbehov 
som finns med regionen vad gäller barns hälsa och trygghet. 
  
För att ytterligare förstärka programmets intentioner vill 
Centerpartiet lyfta fram tre centrala områden där vi ser ytterbehov 
av kompletterande insatser: möjlighet till anonym orosanmälan för 
skol- och förskolepersonal, tidigt och likvärdigt stöd för barn med 
autism i förskolan samt behov av kartläggning för att stoppa att 
barn utsätts för våld i hemmet.  
  
Socialförvaltningen lyfter själv fram orosanmälningar och att mer 
kan göras där. Centerpartiet vill gå ännu längre. Eftersom hot och 
våld mot förskole- (och skol-) personal tyvärr förekommer, är det 
avgörande att skapa trygga förutsättningar för personal att fullfölja 
sitt ansvar att anmäla oro för barns välbefinnande. Centerpartiet 
vill därför möjliggöra för personal inom förskola och skola att göra 
orosanmälningar anonymt. Detta skulle skydda personalen från 
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potentiella repressalier och säkerställa att barn som lever under 
svåra förhållanden får den hjälp de behöver. ?Redan idag kan 
skolhuvudmän vidta åtgärder för att öka tryggheten och 
benägenheten att anmäla, såsom att erbjuda samtalsstöd, 
säkerhetsåtgärder till personalen och att rektorer kan bistå vid 
anmälningar. Vi uppmanar till att dessa möjligheter används fullt ut 
i väntan på en lagändring.? 
  
Det andra området vi vill se mer inom är området barn med autism. 
För att barn med autism ska kunna lära sig att kommunicera, bli 
självständiga och bättre förberedda för skolan och samhället i stort 
kan Mångsidiga intensiva beteendeinsatser vara helt avgörande 
enligt Socialstyrelsen. Arbetssättet rekommenderas att ges till små 
barn, helst före fem års ålder, och bygger på ett samarbete mellan 
habiliteringen, förskolan och barnets vårdnadshavare. 
  
Därför tycker vi att Stockholms stad upprättar en gemensam rutin 
med regionen gällande förskolebarn med autism, med syfte att 
tydliggöra ansvarsfördelning och möjliggöra samsyn mellan 
kommunens förskolor och regionens habilitering. Samtidigt måste 
man säkerställa att förskolebarn med autismdiagnos får 
samordnade och likvärdiga insatser baserat på socialstyrelsens 
rekommendationer och att det kan behållas vid övergång till 
grundskola. 
  
Det tredje området vi vill lyfta innebär en breddning av 
programmet, som gör att dess namn bättre motsvarar innehållet, 
och det är behovet av att Stockholm behöver kartlägga och ta fram 
en handlingsplan för att stoppa att barn utsätts för våld i hemmet. 
Våld mot barn kan inte i någon omfattning accepteras, och det är 
svårt att tänka sig något viktigare för barns hälsa än att förebygga 
och stoppa våld som förekommer i hemmet. 
  

Fortsatt propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson(L) och Andrea Hedin m.fl. (M) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
  
Kristin Jacobsson (C) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
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Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
En trygg, stimulerande och lärande barnomsorg lägger en viktig 
grund för barnens utveckling och vidare skolgång. Förskolan har 
ett pedagogiskt uppdrag men också en viktig uppgift i att ge omsorg 
och trygghet till barnen. Kristdemokraterna är positiva till att det 
tas fram ett stadsövergripande program för barnhälsa. Vi oroas 
dock av programmets fokus på att minska skillnader i barns 
livsvillkor, vilket riskerar att skymma att förskolan ska ha en hög 
och likvärdig kvalitet i hela staden. Varje barn ska få det stöd det 
behöver för att utvecklas och ha en god hälsa, och därmed ges 
möjlighet till en bra start i livet. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/243-2 Tjänsteutlåtande - Remiss Program för 
barnhälsa Stockholms stad 

• SOF 2025/243-1.2 Bilaga - Program för barnhälsa i 
Stockholms stad 
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§ 8 
Remiss av Revidering av program med mål och riktlinjer 
för utförare av kommunala angelägenheter  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/800 
SOF 2025/245 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningen har ombetts att yttra sig över remiss av 
revidering av program med mål och riktlinjer för utförare av 
kommunala angelägenheter. Socialförvaltningen ser positivt på de 
punkter som ingår i stadens program, och anser att flertalet punkter 
är återspeglade i förvaltningens avtal med privata utförare. 
 
Förvaltningen har några synpunkter på programmet, bland annat att 
det är utmanande för privata utförare att förhålla sig till 
kommunfullmäktiges budget och inriktningsmål när avtalen 
vanligen löper i upp till 6 års tid samtidigt som privata utförare har 
avtal med många olika kommuner. Förvaltningen anser också att det 
bör bli tydligare att privata utförare kan använda andra system för 
sitt kvalitetsarbete än ILS. Gällande punkten om uppföljning och 
kontroll kan staden i vissa fall välja att ställa högre krav på utförare 
i privat regi, vilket medför att uppföljning till viss del kan skilja sig 
mellan regiformerna. Slutligen anser förvaltningen att det bör bli 
tydligare om punkten ”Kvalitetsprogram” avser både stadens egen 
verksamhet och privat verksamhet. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Andrea Hedin m. fl. (M), Kristin Jacobsson (C) och 
Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 
beslut. 
  
Jan Jönsson (L) yrkade 

1. att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. att programmet justeras i enlighet med som anförs nedan., 

samt 
3. att därutöver anföra följande: 

  
Liberalerna ställer sig i grunden positiva till den föreslagna 
revideringen av programmet med mål och riktlinjer för utförare av 
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kommunala angelägenheter. Vi välkomnar att programmet nu även 
omfattar verksamhet som bedrivs i egen regi, i enlighet med 
ändringar i kommunallagen. Det är ett viktigt steg mot att 
säkerställa likvärdiga villkor mellan privata och offentliga utförare. 
  
Liberalerna har vid upprepade tillfällen lyft betydelsen av tydliga 
mekanismer för transparens, kontroll och uppföljning inom 
välfärdsverksamheter, särskilt i syfte att förebygga och bekämpa 
välfärdsbrottslighet. I detta sammanhang spelar programmet en 
central roll. Det är avgörande att både medborgare och beslutande 
organ har tillgång till tydlig information om hur resurser används 
och hur kvalitet säkerställs oavsett vem som utför tjänsten. 
  
Vi är dock kritiska till att programmets mål och riktlinjer hålls på 
en så pass övergripande nivå. Att hänvisa till redan existerande 
styrdokument utan att ge en konkret beskrivning av mål, 
förväntningar och uppföljningsmetoder riskerar att göra 
programmet tandlöst. Det finns en uppenbar risk att 
formuleringarna blir så allmänna att de förlorar sitt värde och blir 
svåra att följa upp på ett meningsfullt sätt. Detta kan i sin tur 
försvåra möjligheterna att utkräva ansvar när målen inte nås eller 
när kvalitetsbrister uppstår. 
  
Vi anser därför att mål och riktlinjer bör förtydligas, konkretiseras 
och kompletteras med tydliga indikatorer för uppföljning. Endast då 
kan programmet bli ett effektivt verktyg för styrning och 
transparens i kommunens samlade verksamhet. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson(L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 
yrkandet. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
Kristdemokraterna välkomnar regeringens förslag om att det ska 
råda lika insyn oavsett i vilket regi en kommunal angelägenhet 
utförs. Stärkt konkurrens mellan privata utförare samt lika 
förutsättningar för såväl privat som kommunal regi möjliggör för 
ökad kostnadseffektivitet och stärkt kvalitet i välfärden. 
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Handlingar i ärendet 
• 1953927 Tjänsteutlåtande - Remiss av Revidering av 

program med mål och riktlinjer för utförare av kommunala 
angelägenheter 

• SOF 2025/245-1.2 Bilaga - Program med mål och riktlinjer 
för utförare av kommunala angelägenheter 

• SOF 2025/245-1.1 (Godkänd - R 2) KS 2024/800 
Tjänsteutlåtande - Revidering av program med mål och 
riktlinjer för utförare av kommunala angelägenheter 
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§ 9 
Remiss av Revidering av program för inköp  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/553 
SOF 2025/246 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsledningskontoret har reviderat Stockholms stads program för 
inköp 2020-2023. Det nya programmet, Stockholms stads program 
för inköp, har ett särskilt fokus på att motverka ekonomisk 
brottslighet och oegentligheter inom upphandlade verksamheter. 
Programmet bygger på de nuvarande inköpsmålen, men med några 
viktiga ändringar. 
 
Viktiga ändringar är: 

• Dispositionen har ändrats för att tydliggöra organisation och 
ansvar för inköp 

• Nya avsnitt har lagts till om välfärdsbrott, miljö och klimat, 
säkerhet, beredskap och riskanalys 

• Behovet av samordning och samarbete inom staden har 
förtydligats 

 
Programmet har också reviderats med utgångspunkt i olika 
händelser i omvärlden, såsom ett förändrat säkerhetsläge och 
klimatförändringar, samt ett behov av samarbete inom staden. 
 
Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Andrea Hedin m. fl. (M), Kristin Jacobsson (C) och 
Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 
beslut. 
  
Jan Jönsson (L) yrkade 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. att programmet justeras i enlighet med vad som anförs 

nedan, samt 
3. att därutöver anföra följande: 
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Liberalerna välkomnar revideringen av Stockholms stads program 
för inköp. Det är ett viktigt steg för att stärka stadens arbete med att 
säkerställa att skattemedel används på ett ansvarsfullt och effektivt 
sätt – inte minst genom att minska risken för välfärdsbrottslighet. 
  
Vi har vid upprepade tillfällen lyft behovet av tydligare krav, 
förbättrade kontrollmekanismer och stärkta uppföljningsrutiner i 
stadens upphandlingar. Det är positivt att programmet nu tydligare 
adresserar dessa frågor, men flera utmaningar kvarstår. Bland 
annat ser vi fortsatt brister i möjligheten att följa upp avtal löpande 
under avtalsperioden, där oseriösa aktörer kan kringgå villkor 
genom exempelvis personalbyten eller bristfällig dokumentation. 
  
Det är ett växande problem att personal kan bytas ut direkt efter att 
ett tilldelningsbeslut har fattats, utan att detta anmäls eller 
kontrolleras på ett tillräckligt sätt. Sådana förändringar 
undergräver tilltron till upphandlingsprocessen och öppnar för 
fusk, särskilt i verksamheter där det saknas resurser för systematisk 
uppföljning. Här behöver staden tydligt kravställa att personal som 
anges i upphandlingsskedet också är de som faktiskt genomför 
uppdraget, samt att eventuella byten granskas och godkänns. 
  
Vi anser också att det bör införas tydliga språkkrav vid kontroll av 
kompetensintyg och CV:n. Det ska vara ett grundkrav att 
dokumentation är avfattad på svenska eller engelska. I dag 
förekommer det att intyg lämnas på språk som förvaltningen inte 
har möjlighet att tolka eller verifiera, vilket försvårar kontrollen 
och i praktiken kan möjliggöra fusk. 
  
När oegentligheter upptäcks måste det dessutom vara lättare för 
staden att utdöma viten. Regelverket bör utformas så att det är 
enkelt att agera vid avtalsbrott – även vid mindre eller 
återkommande brister – och så att ansvaret för efterlevnad vilar 
tydligt på leverantören. Det ska kosta att fuska, inte vara en 
kalkylerad risk. 
  
Vi vill särskilt lyfta behovet av att bygga upp beställarkompetens 
inom hela stadens organisation. Det handlar inte bara om juridik 
och avtalsteknik, utan också om kapacitet att följa upp och driva på 
leverantörer under avtalets gång. I dag finns det stora variationer 
mellan nämnder och stadsdelar när det gäller förmågan att hantera 
komplexa upphandlingar och säkra att avtalade villkor efterlevs i 
praktiken. 
  
Ett konkret exempel är uppföljningen inom parkskötseln, där det 
framkommit att personal byts ut utan att detta rapporteras, och där 
stadsdelsförvaltningarna har haft begränsade möjligheter att 
säkerställa att alla arbetstagare har korrekt lön, semesterersättning 
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och arbetsvillkor. Detta visar tydligt på behovet av både skarpare 
kravställning och förbättrade resurser för uppföljning. 
  
Mot den bakgrunden har vi föreslagit att staden inför särskilda 
avtalscontrollers med uppdrag att följa upp avtal systematiskt, 
identifiera risker och kontrollera att leverantörer faktiskt levererar 
enligt överenskommelse. En sådan funktion skulle bidra till att 
förebygga välfärdsbrott, stärka rättssäkerheten och säkerställa att 
kvaliteten i stadens verksamheter är hög – oavsett vem som är 
utförare. 
  
Avslutningsvis vill vi betona att Stockholms stad, som landets 
största kommun, har ett särskilt ansvar att driva dessa frågor 
framåt. Det gäller både i samverkan med andra kommuner och i 
dialog med statliga myndigheter. Informationsdelning mellan 
staden och exempelvis Skatteverket måste fungera bättre än i dag. 
Men det kräver också att Stockholm visar ledarskap i att utveckla 
arbetssätt, samarbetsformer och kontrollsystem som fungerar i 
praktiken. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson(L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 
yrkandet. 
  

Särskilt uttalande 
Kristin Jacobsson (C) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Stockholms stads reviderade program för inköp betonar vikten av 
att motverka välfärdsbrott genom att säkerställa att endast seriösa 
leverantörer anlitas och att samarbeta mellan stadens nämnder och 
bolag för att följa upp avtal och minimera riskerna för 
arbetslivskriminalitet och oseriösa verksamheter. Detta är ett bra 
steg, men mer krävs. 
  
Ett samordnat arbete mot brottslighet behöver utvecklas för att 
hantera aktörer som systematiskt utnyttjar upphandlingar. Genom 
att intensifiera samarbetet mellan myndigheter kan vi säkerställa att 
offentliga resurser inte hamnar i fel händer. 
  
I vår motion om att ta Otto till Stockholm föreslår vi att Stockholm 
inspireras av Botkyrkas OTTO-team, där myndigheter samarbetar 
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för att stoppa oseriösa aktörer. Genom att förbättra samarbetet 
mellan förvaltningar, socialtjänst, polis och räddningstjänst kan vi 
både stoppa brottslig verksamhet och ge stöd till de som drabbas av 
människohandel och arbetskraftsexploatering. 
  
För att effektivt bekämpa organiserad brottslighet måste vi stoppa 
de ekonomiska flödena till kriminella nätverk. Genom att arbeta 
proaktivt i upphandlings- och inköpsprocessen kan vi minska risken 
att skattepengar hamnar i fel händer. Vi ser också att uppföljningen 
av leverantörer behöver skärpas. Offentliga medel ska användas för 
att bygga ett tryggare samhälle, inte för att finansiera brottslig 
verksamhet. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
Stadens inköp och upphandlingar ska utformas ändamålsenligt 
utifrån respektive förvaltnings behov för att utföra kommunala 
kärnuppdrag. Varje skattekrona ska ge så stor nytta som möjligt. 
Samtidigt kan inköp användas som verktyg i omställningen till en 
mer hållbar stad i den mån upphandlade entreprenörer kan erhålla 
ekonomiskt försvarbara alternativ på en välfungerande, 
konkurrenssatt marknad. 
  
Kristdemokraterna välkomnar att styret inkluderar 
beredskapsfrågor som del av det reviderade programmet för inköp. 
Vi är däremot fortsatt mycket kritiska till att inköp och 
upphandlingar systematiskt – och i allt större grad – utformas med 
målsättningen att vara drivande i omställningen av marknaden med 
detaljkrav på produkter som inte finns på en fungerande marknad. 
Målet måste åter bli att tillgodose stockholmarna kvalitet för sina 
skattekronor. Likaså anser vi att sysselsättningskrav vid 
upphandling istället ska utformas som frivilliga önskemål eftersom 
det knappast kan anses vara ett kommunalt kärnuppdrag att diktera 
entreprenörers rekryteringsprocesser eller anställningsavtal. Det är 
inte bara kostnadsdrivande utan snedvrider även konkurrensen 
vilket de återkommande problemen med allt för få anbud är facit 
på. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/246-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Revidering av 
program för inköp 

• SOF 2025/246-1.2 Bilaga - Stockholms stads program för 
inköp 

• SOF 2025/246-1.1 (Godkänd - R 2) KS 2024/553 
Tjänsteutlåtande - Revidering av program för inköp 
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§ 10 
Remiss av Tillhandahållande av insatser utan individuell 
behovsprövning i samband med ikraftträdande av ny 
socialtjänstlag  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/349 
SOF 2025/252 
 

Beslut  
1. Socialnämnden beslutar att överlämna detta tjänsteutlåtande 

som svar på remiss. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat arbetsmarknadsnämndens 
tjänsteutlåtande Tillhandahållande av insatser utan individuell 
behovsprövning i samband med ikraftträdande av ny socialtjänstlag 
till socialnämnden för yttrande. I ärendet föreslås vilka av de 
socialtjänstinsatser som arbetsmarknadsnämnden ska tillhandahålla 
som insatser utan individuell behovsprövning till följd av förslaget 
om en ny socialtjänstlag. I ärendet föreslås också vilka målgrupper 
som ska kunna ta del av insatserna. 
 
Förvaltningen instämmer med arbetsmarknadsförvaltningen att de 
arbetsmarknadsrelaterade insatser som föreslås att tillhandahållas 
utan individuell behovsprövning är relevanta i ett förebyggande 
syfte. Förvaltningen är vidare positiv till att de berörda insatserna 
riktas mot målgrupper som inte sällan har en svag 
arbetsmarknadsanknytning och som därmed kan ha behov av stöd 
för att etablera sig på arbetsmarknaden. Förvaltningen vill i 
sammanhanget lyfta att utbudet av arbetsmarknadsrelaterade 
insatser utan individuell behovsprövning behöver vara flexibelt för 
att kunna möta eventuellt förändrade behov över tid. Förvaltningen 
är vidare positiv till att arbetsmarknadsförvaltningen inte föreslår 
undantag från dokumentationskravet, eftersom detta ger möjligheter 
att följa upp och utvärdera vilka metoder som ger goda resultat och 
därmed stärker socialtjänstens kunskapsbaserade arbete när det 
gäller arbetsmarknadsrelaterade insatser. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner detta 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/252-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av 
Tillhandahållande av insatser utan individuell 
behovsprövning i samband med ikraftträdande av ny 
socialtjänstlag  
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• SOF 2025/252-1.2 Tjänsteutlåtande - Tillhandahållande av 
insatser utan individuell behovsprövning i samband med 
ikraftträdande av ny socialtjänstlag 

• SOF 2025/252-1.1 Framställan - Tillhandahållande av 
insatser utan individuell behovsprövning i samband med 
ikraftträdande av ny socialtjänstlag 
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§ 11 
Remiss av Promemorian - Avveckling av 
studiestartsstödet  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/359 
SOF 2025/260 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har remitterat Promemorian – Avveckling av 
studiestartsstödet till socialnämnden för yttrande. I promemorian 
föreslås att lagen (2017:527) om studiestartsstöd upphävs den 1 
januari 2026. 
 
Studiestartsstödet är en sorts studiebidrag för arbetslösa personer 
med en kort utbildningsbakgrund och med ett stort behov av 
utbildning, för att de bättre ska kunna etablera sig på 
arbetsmarknaden. 
 
Av promemorian framgår att när studiestartsstödet infördes var 
tanken att personer med gymnasieexamen endast i undantagsfall 
skulle kunna få ta del av stödet samt att stödet inte skulle lämnas 
vid eftergymnasiala studier. Vid granskning av bland annat 
Riksrevisionen har dock visat sig att ett stort antal personer med 
gymnasieexamen har mottagit stödet och att stödet i vissa fall även 
beviljats för eftergymnasial utbildning. Eftersom studiestartsstödet i 
stor utsträckning betalas ut till fel målgrupp föreslår regeringen att 
stödet avvecklas. 
 
Förvaltningen ser fördelar med studiestartsstödet som är ett viktigt 
verktyg i arbetet med att hjälpa personer som står långt från 
arbetsmarknaden att på sikt kunna komma ut i arbete och egen 
försörjning. Förvaltningen ser dock ett behov av att se över 
studiestartsstödets utformning. Istället för att avveckla stödet bör 
regeringen se över möjligheterna att förändra stödet till det bättre 
till exempel genom tydligare styrning i form av nationella riktlinjer 
eller tydligare krav på uppföljning vid fortsatta lokala riktlinjer. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/260-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av Promemorian 
- Avveckling av studiestartsstödet 

• SOF 2025/260-1.1 Remiss - Promemorian - Avveckling av 
studiestartsstödet 
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§ 12 
Remiss av En socionomutbildning i tiden (SOU 2025:27)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2024/380 
SOF 2025/274 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden har ombetts att svara på remiss av En 
socionomutbildning i tiden (SOU 2025:27). Utredningens förslag 
innebär en omstrukturering av socionomprogrammet och att 
utbildningen fortsätter vara en generalistutbildning. Detta bedöms 
stärka utvecklingen av studenternas kunskaper och öka 
likvärdigheten mellan socionomprogrammen vid olika lärosäten. 
Förslagen syftar också till att ge större fokus åt färdighetsträningen. 
Socialnämnden välkomnar att det görs en översyn av 
socionomutbildningen för att säkerställa att utbildningen motsvarar 
de behov och utmaningar som samhället står inför. 
 
Socialnämnden stödjer de förslag som Förbundet Sveriges 
Socionomutbildningar med flera presenterar i en skuggutredning, 
däribland införandet av specialistutbildningar med yrkesexamen på 
avancerad nivå samt delar SKR:s bedömning att 
socionomprogrammet bör utformas på ett sätt som motsvarar den 
verklighet studenterna kommer att möta i sin yrkespraktik. 
 
Socialnämnden delar bilden av behov av mer likvärdig utbildning 
på de olika lärosätena, mer fokus på färdighetsträning och att 
lärosätena behöver samverka mer med arbetsgivare. Socialnämnden 
anser däremot inte att utbildningen ska förlängas och ställer sig 
frågande till utredningens fokus på ungdomar i kriminalitet och 
önskar istället att utbildningen i större utsträckning anpassas till de 
förändringar som följer av den nya socialtjänstlagen. 
 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Andrea Hedin m. fl. (M), Kristin Jacobsson (C) och 
Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 
beslut. 
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Jan Jönsson (L) yrkade 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. att justera remissvaret i enlighet med vad som anförs nedan, 

samt 
3. att därutöver anföra följande: 

  
Vi välkomnar i stort utredningens förslag där flera föreslagna delar 
är positiva gällande den nya utformningen, inte minst införandet av 
ett utbildningsmoment om kriminalitet. Detta då många 
socialsekreterare i möten påtalat att just detta saknats i 
utbildningen. Samtidigt ska fokus fortsatt ligga på tidig prevention. 
Vi ställer oss frågande till förvaltningens kritiska hållning kring 
detta och hänvisningen till att utbildningen bör anpassas till nya 
Socialtjänstlagen, när den kommande lagen lyfter fram just att 
förebygga kriminalitet. 
  
I socionomutbildningen bör betydelsen av samhandling med andra 
aktörer lyftas fram ytterligare, liksom skolframgång som central 
förebyggande faktor. Även samhällets särskilda ansvar för 
omhändertagna barn behöver tydliggöras, då kvalitén på 
samhällsvården för barn och unga kan vara direkt avgörande för 
framtida livschanser och välmående. 
  
En förlängning av utbildningen vore bra för de som ska jobba med 
barnärenden och LVU, som görs i Norge. Detta för att både 
möjliggöra höjd status och lön för den socialsekreterargruppen, 
vilket kan möjliggöra att fler med erfarenhet söker de tjänsterna. Vi 
anser vidare att utbildningen måste innehålla fler moment 
verksamhetsförlagt, för det är det stora problemet med dagens 
utbildning, att de unga som går utbildningen inte får med sig 
tillräcklig praktisk erfarenhet av det klientel som de kommer att 
möta i jobbet. Däremot ser vi inget behov av att utbildningen ska 
förlängas generellt, då det inte finns behov av mer teoretisering, 
utan det ska vara ett praktiskt arbete nära människorna. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson(L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 
yrkandet. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/274-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av En 
socionomutbildning i tiden (SOU 2025:27) 

• SOF 2025/274-1.1 Remiss - En socionomutbildning i tiden 
SOU (2025:27) 

• SOF 2025/274-2.1 Bilaga 2 - Rapport 34, Reform för 
socionomers specialistutbildningar 

 
 

Sida 34 (78)



 
 
 

 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-22 

§ 13 
Remiss av Administrativa sanktioner i socialförsäkringen 
(Ds 2025:8)  

Svar på remiss från kommunstyrelsen, Dnr KS 2025/415 
SOF 2025/309 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner detta tjänsteutlåtande som svar på 

remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialdepartementet gav den 5 april 2024 den dåvarande 
kammarrättslagmannen i uppdrag att biträda departementet med att 
se över 2021 års bidragsbrottsutrednings (S 2021:03) förslag om ett 
administrativt sanktionssystem och förslag om en bidragsspärr. I 
uppdraget ingår också att lämna förslag om att inrätta en särskild 
avgränsad verksamhet för utredning av bidragsbrott vid 
Försäkringskassan. 
Förslagen innebär att försäkringskassan får rätt att besluta om 
sanktionsavgifter när en person lämnar oriktiga uppgifter eller inte 
anmäler förändringar som påverkar ersättning och kan besluta om 
avstängning från vissa socialförsäkringsförmåner (bidragsspärr) vid 
upprepade eller allvarliga överträdelser. Pensionsmyndigheten får 
samma befogenheter som Försäkringskassan, men inom de 
pensionsrelaterade ersättningarna, såsom bostadstillägg och 
garantipension. 
Sammanfattningsvis ser förvaltningen positivt på lagförslagen då 
det på sikt kan minska felaktiga utbetalningar inom välfärdsområdet 
som helhet. Förvaltningen lyfter dock att införandet av 
sanktionsavgifter och avstängning från en förmån i 
socialförsäkringsbalken kan påverka andra myndigheter indirekt 
samt få en avskräckande effekt då personer av rädsla för att lämna 
fel uppgifter kan avstå från att söka förmåner och stöd som de är 
berättigade till. 
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
tjänsteutlåtandet som svar på kommunstyrelsens remiss av 
Administrativa sanktioner i socialförsäkringen (Ds 2025:8). 
 

Särskilt uttalande 
Andrea Hedin m.fl. (M) lämnade ett särskilt uttalande: 
  
Välfärdsbrottslighet är ett allvarligt problem i Sverige idag. Inte 
bara det att varje felaktigt utbetald krona är en krona mindre som 
går till de som behöver, utan också att det är en stor inkomstkälla 
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för den organiserade brottsligheten. För Moderaterna är det 
självklart att detta ska motverkas på alla möjliga sätt. 
  
Det är bra att förvaltningen delar uppfattningen om att 
välfärdsbrottsligheten är omfattande. Att komma åt bidragsfusk är 
av största vikt, även om det är av mindre omfattning, då det handlar 
om stora summor. Att möjligheten finns att inte ta bort 
sanktionsavgiften är en viktig ventil i systemet. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/309-2 Tjänsteutlåtande - Remiss av 
Administrativa sanktioner i socialförsäkringen 

• SOF 2025/309-1.1 Remiss - Administrativa sanktioner i 
socialförsäkringen (Ds 2025:8) 
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§ 14 
Underlag för budget 2026 med inriktning 2027 och 2028 
för socialnämnden  
SOF 2025/167 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner underlag för budget 2026 med 

inriktning 2027 och 2028. 
2. Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtande till 

kommunstyrelsen. 
3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden och övriga nämnder och bolag i Stockholms stad 
gör årligen en analys av de kommande årens utveckling och dess 
konsekvenser för staden. Ärendet beslutas i nämnd i april. 
  
Stadsledningskontoret använder nämndernas underlag som ett av 
flera underlag i planeringsarbetet inför budgetarbetet under hösten 
 

Yrkande 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Yrkande 
Jan Jönsson (L) yrkade 

1. att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. att uppdra åt förvaltningen att återkomma med förslag till 

inriktningsbeslut i enlighet med vad som nedan anförs, samt 
3. att därutöver anföra följande: 

  
Vi liberaler anser att varje människa bör få så stora möjligheter att 
forma sitt eget liv som möjligt. Det förutsätter att den enskilde 
individen själv kan styra över de verkligt avgörande besluten i livet. 
  
Barn som placeras tillhör en av de mest utsatta grupperna i 
samhället. De löper högre risk än andra att senare i livet drabbas 
av psykisk ohälsa, missbruk, utanförskap och kriminalitet. Det är 
därför avgörande att Stockholms stad, i rollen som tillfällig 
vårdnadshavare, inte enbart erbjuder god vård under placeringen – 
utan också säkerställer långsiktig uppföljning och ett strukturerat 
eftervårdsprogram. 
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I Liberalernas förslag till budget för 2025 lyfts behovet av 
uppföljning av barns betyg, hälsa och tandstatus i samhällsvård. 
Det är en självklar del av stadens ansvar. Vi förväntar oss inte att 
en ung person som vuxit upp utan placering klarar vuxenlivet helt 
på egen hand från en dag till en annan – och än mindre kan vi 
förvänta oss det av ett barn som varit placerat utan stödjande 
föräldranätverk. 
  
Ska vi lyckas förebygga framtida problem måste vi ta ansvar hela 
vägen. Därför behövs ett mer omfattande och samordnat 
eftervårdsprogram med fokus på hälsa, psykiskt mående, utbildning 
och vägen in i självständighet. 
  
Liberalerna vill också betona vikten av faktisk samhandling mellan 
stadens och samhällets olika aktörer. Det räcker inte med att prata 
om samverkan – det krävs gemensamt ansvarstagande och konkret 
gemensam handling mellan skola, förskola, socialtjänst, polis och 
civilsamhälle. För att det ska fungera krävs både en tydlig 
ansvarsfördelning och politisk vilja. 
  
Vidare anser vi att stadens centrala ledning, inte minst 
socialförvaltningen, måste ta en mer aktiv och samordnande roll i 
frågor som rör barn och unga, särskilt när det gäller 
brottsförebyggande arbete. Stadsdelarna kan inte ensamma bära 
ansvaret för att hantera komplexa problem med social utsatthet, 
kriminella nätverk eller barn som far illa. Här krävs tydlig styrning, 
samordnade strukturer och kompetensstöd från staden som helhet. 
  
Stockholm måste även vara en pådrivande kraft i de delar där 
ansvaret ligger delvis hos staten. Det gäller exempelvis 
samordningen med regionen i hälsofrågor, möjligheten till längre 
eftervård och gränsdragningen mellan olika huvudmän. Vi ser att 
staden i högre grad måste driva dessa frågor framåt, inte minst för 
att säkerställa ett långsiktigt och hållbart skydd för de mest utsatta 
barnen. 
  
Slutligen vill vi ifrågasätta det geografiska urvalet som gjorts i 
vissa delar av underlaget, exempelvis i avsnittet ”Uppväxtvillkor 
och utbildning”, där endast Farsta och Järva pekas ut för särskilda 
satsningar. Det är inte uppenbart varför stadsdelar som 
Skärholmen, Rågsved eller andra delar av ytterstaden inte omfattas, 
trots stora och väldokumenterade behov. För att insatserna ska få 
effekt och vara legitima krävs att de utformas utifrån faktiska behov 
– inte endast utifrån tidigare prioriteringar. 
  
I övrigt hänvisar vi till Liberalernas budgetreservation för 2025. 
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Yrkande 
Andrea Hedin m.fl. (M) yrkade 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut, samt 
2. att därutöver anföra följande: 

  
I vårt Stockholm ska alla ha tryggheten och friheten att forma sina 
egna liv. Oavsett vilka vi är, var vi kommer ifrån, eller vad som har 
hänt på resan hit, ska vi själva kunna välja vår framtid. 
Moderaterna vill därför se ett effektivt, evidensbaserat och 
förebyggande arbete som stärker tryggheten för alla medborgare 
under olika skeden i livet. 
  
Verksamheten bör drivas utifrån följande tre inriktningsmål: 

• En modern storstad med möjlighet och valfrihet för alla 
• En hållbart växande och dynamisk storstad med hög tillväxt 
• En ekonomiskt hållbar och innovativ storstad för framtiden 

Otryggheten och den systemhotande organiserade brottsligheten är 
en av vår tids stora ödesfrågor som bör utgöra en central 
prioritering i socialnämndens arbete. Brottsofferteam som direkt är 
på plats efter en skjutning eller en sprängning är av största vikt för 
att. Vi ser också stora utmaningar gällande likvärdigheten i vilket 
stöd som erbjuds den som behöver samhällets stöd i Stockholm 
beroende på vilken stadsdel personen bor i, här har socialnämnden 
en central roll att spela för att främja likvärdigheten. Att höja 
ambitionerna kring det förebyggande arbetet och implementera den 
kommande nya socialtjänstlagen är en av de viktigaste uppgifterna 
för socialnämnden och förvaltningen de kommande åren. Det är 
viktigt att de verktyg som socialtjänsten får tillgång till med den nya 
lagstiftningen snabbt implementeras. 
  
Stockholmarnas förtroende för socialtjänsten är avgörande för 
insatsernas kvalitet och förmågan att arbeta långsiktigt och 
relationsskapande. De kommande åren bör socialtjänstens 
arbetsmiljö prioriteras och arbetet mot otillbörlig påverkan stärkas. 
Politiken ska ge professionen goda möjligheter att genomföra sitt 
arbete. När socialtjänsten kan träffa och möta människor och 
klienter finns möjligheterna att ge ett gott och kvalitativt stöd. Vi 
måste säkerställa att stockholmare får samma stöd och samma 
kvalitativa bemötande oavsett var i Stockholm de bor. Vi ser det 
också som prioriterat att digitala system utvecklas för att minska 
socialtjänstens administrativa börda. Det är av stor vikt att 
förvaltningen är snabbfotat när det gäller att följa med i den 
tekniska utvecklingen. 
  
Modellen Backa barnet bör prövas som pilotverksamhet i 
samverkan med förskolor, grundskolor, Region Stockholm och 
Polisen under 2026. Arbetet med att få fram fler familjehem måste 
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prioriteras, och målsättningen att ha infört åtgärder under 
planperioden är en för lång tidsplan. I andra kommuner har 
tjänstemän fått tillåtelse att ta tjänstledigt för att starta upp en 
familjeverksamhet med goda resultat och detta är något även 
Stockholms stad bör ta efter. Att följa och stödja barn efter en 
placering är av särskild vikt för att undvika att barnet fortsatt far 
illa. Stadens arbete kring dessa barn och unga måste också 
utvecklas. 
  
Den senaste kartläggningen om hederskultur i Stockholm gjordes 
för mer än ett halvt decennium sedan. Vi vet dock att hederskultur 
är ett allvarligt problem och anser att den ny kartläggning måste 
göras för att få en helhetsbild av problematiken. Inga barn i 
Stockholm ska leva under hedersförtryck och arbetet med detta ska 
intensifieras. Ambitionsnivån för att motverka hedersvåld och 
hederskultur är alldeles för låg i förvaltningens förslag till underlag 
för budget. 
  
De skolsociala teamen bör få ett bredare mandat för att verka för 
trygghet och studiero, i enlighet med statens intentioner. 
Socialförvaltningens samverkan med utbildningsförvaltningen, 
stadsdelarna och fristående huvudmän, för såväl för-, grund- och 
gymnasieskola, bör också utvecklas för att även här kunna fånga 
upp elever och barn som riskerar att råka illa ut eller hamna i 
utanförskap. Arbetets fokus bör ligga på tidig upptäckt och tidigt 
stöd. 
  
Det ekonomiska läget påverkar särskilt de i Stockholm som har små 
marginaler och behovet av en socialtjänst som kan möta och de 
stockholmare som är i behov av samhällets stöd blir därför särskilt 
viktigt. Insatserna för att motverka hemlöshet och att arbeta 
vräkningsförebyggande behöver således betonas, särskilt bland 
barnfamiljer och äldre. Framgent bör också både behovet och 
utbudet av stödboenden utredas i syfte att kunna upprätthålla tak-
över-huvudet-garantin. Det finns också flera målgrupper som lever 
i osäkra boendeförhållanden som Moderaterna anser bör mötas av 
bättre insatser. Det rör sig bland annat om hemlösa med allvarlig 
psykisk ohälsa samt offer för trafficking och prostitution. 
  
Det finns forskning som belägger sambandet mellan ökad förekomst 
av våld i nära relationer samt grövre våld i samband med 
ekonomiska nedgångar. Socialnämndens arbete mot våld i nära 
relationer ska utvecklas och det är viktigt prioriterat att utvärdera 
den skolgång som erbjuds medföljande barn på skyddat boende. 
Socialnämnden måste se över möjligheten att samverka med stadens 
bostadsbolag för att stärka den våldsutsattas möjlighet att ta över 
hyreskontrakt om detta står på våldsverkaren. Samverkan mellan 
staden och grannkommuner för att snabbt erbjuda skolplatser under 
den tid barn befinner sig på skyddat boende behöver också 
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utvecklas. Staden bör samverka i större utsträckning med ideella 
aktörer för att erbjuda våldsutsatta snabb placering. 
  

Yrkanden 
Kristin Jacobsson (C) yrkade 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. att uppdra åt förvaltningen att återkomma med ett förslag till 

inriktning utifrån Centerpartiets budgetreservation i 
kommunfullmäktige, samt 

3. att därutöver anföra följande: 
  
Centerpartiet vill staka ut en hoppfull väg framåt för det framtida 
Stockholm – en stad som håller ihop och ger kraft åt varje människa 
att förverkliga sina drömmar. Stockholm ska vara en frihetlig, grön, 
öppen, trygg och rolig stad där stadens styrkor tas tillvara genom 
samarbete med företag, akademi och civilsamhälle. 
  
Stockholm har stora utmaningar. Efter att länge ha varit en 
ledstjärna i klimatarbetet, riskerar Sverige och Stockholm att tappa 
fart i klimatomställningen. Utanförskapet på vissa platser är stort, 
kriminaliteten växer och vi befinner oss i en eskalerande våldsspiral 
orsakad av kriminella nätverk. Det är svårt att hitta bostad, det är 
brist på både förskollärare och förskoleplatser och skillnader i 
skolresultaten är för stora. Skolorna är hårt pressade av en stram 
ekonomi vilket fått stora konsekvenser. Planbristen försvårar för 
barn och ungdomar att idrotta och få en meningsfylld fritid. De 
demografiska förändringarna i Stockholm får enorma konserver 
och majoriteten behöver snabba på arbetet på att möta dessa 
förändringar. 
  
Dessa utmaningar ser vi även lokalt i flera av Stockholms många 
olika lokalsamhällen. Vi måste värna dessa och skapa stadsdelar 
med egna identiteter, levande centrum och kvarter. 
  
Det är oacceptabelt att kriminella gäng sprider otrygghet i 
samhället. Gängen rekryterar allt längre ner i åldrarna och det har 
också blivit vanligare att tjejer/kvinnor dras in i grov organiserad 
brottslighet. Studier visar att kvinnors inblandning i den 
organiserade brottsligheten ofta förbises av polis, socialtjänst, 
sjukvård och andra viktiga samhällsaktörer. Med en allt mer 
växande andel kvinnor i grov kriminalitet ökar behovet av en 
avhopparverksamhet specifikt riktad till kvinnor utifrån deras behov 
och särskilda utsatthet. Göteborgs stad satsar nu stort på att öka 
kunskapen om tjejer och kvinnor i gängmiljöer och tar inspiration 
från Londonpolisens metoder. Där arbetar man aktivt med att fånga 
upp tjejerna i gängen med hjälp av koordinatorer. Det är hög tid att 
även Stockholms stad växlar upp arbetet med att identifiera och 
hjälpa de kvinnor som dras in i gängens klor och får sina liv 
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söndrade. Centerpartiet tycker att det är djupt olyckligt att 
vänsterstyret avfärdar vårt förslag om ett avhopparprogram med 
särskild inriktning för kvinnor.  
  
Stockholms stad bör utveckla sätten att arbeta mot 
välfärdsbrottslighet. Centerpartiet anser att staden har mycket att 
vinna på att utveckla ett liknande arbetssätt som Botkyrka kommuns 
så kallade OTTO-team, där förvaltningar och myndigheter arbetar 
offensivt för att lokalisera och mota bort olika typer av kriminell 
verksamhet. Stockholm skulle dessutom kunna utveckla Botkyrkas 
modell och koppla på socialtjänsten i tillsynsarbetet, där deras roll 
skulle vara att upptäcka människor i utsatthet och säkerställa att de 
får sina rättigheter tillgodosedda. Det kan till exempel handla om 
att lokalisera personer i farliga boendemiljöer, hitta bordeller där 
kvinnor utsätts för prostitution och trafficking, möta människor som 
är ofrivilligt fast i gängens klor eller barn som far illa. Genom detta 
arbetssätt skulle staden ha större möjligheter att komma åt oseriösa 
aktörer som konkurrerar ut seriösa, hjälpa människor som fallit 
offer för människohandel och säkerställa att offentliga medel inte 
går till att göda den organiserade brottsligheten. Stockholms stad 
behöver intensifiera och effektivisera arbetet mot denna typ av 
brottslighet. Det är pusselbit i att också komma åt gängskjutningar 
och barn som tidigt dras in i kriminalitet. Det hänger nämligen 
ihop. 
  
För att bygga trygga lokalsamhällen krävs ett gemensamt krafttag. 
Att bara satsa på hårdare tag stoppar inte fler från att söka sig till 
gängen. Det behövs en bra skola som erbjuder goda 
framtidsförutsättningar och ett stimulerande föreningsliv som kan 
erbjuda en meningsfull fritid och fånga upp ungdomar som riskerar 
att hamna på glid. Vi tror att en nyckel till framgång är ett gott 
samarbete mellan alla delar i samhället, myndigheter och 
civilsamhället. Det behövs poliser och ordningsvakter men också 
nattvandrande föräldrar och ett engagerat föreningsliv. 
Centerpartiet vill att alla stadsdelsnämnder upprättar IOP-avtal 
med föreningslivet där föreningarna får ekonomisk ersättning mot 
att nattvandra. Detta i syfte att skapa mer trygghet i staden. För att 
utjämna livschanser och ge fler barn en bra start i livet krävs tidiga 
insatser. Många gånger finns det redan i förskoleålder indikationer 
på vilka barn som riskerar att hamna snett senare i livet. 
  
Det ska finnas familjesociala team i varje förskola, en samverkan 
mellan socialtjänst, förskolan och vårdnadshavare. Detta för att 
tidigt fånga upp barn och familjer i behov av mer stöd, för att stävja 
desinformationskampanjer mot socialtjänsten och för att bättre 
stötta upp och vägleda förskolepersonalen vid orosanmälningar. Vi 
vill även se en särskild kompetenshöjande insats ges till 
förskolepersonal om hedersrelaterade brott och kontext samt 
förskolans ansvar att orosanmäla i fall där hedersproblematik 
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misstänks. Eftersom hot och våld även mot skolpersonal tyvärr 
förekommer, är det avgörande att skapa trygga förutsättningar för 
personal att fullfölja sitt ansvar att anmäla oro för barns 
välbefinnande. Centerpartiet vill därför möjliggöra för personal 
inom förskola och skola att göra orosanmälningar anonymt. Detta 
skulle skydda personalen från potentiella repressalier och 
säkerställa att barn som lever under svåra förhållanden får den 
hjälp de behöver. Redan idag kan skolhuvudmän vidta åtgärder för 
att öka tryggheten och benägenheten att anmäla, såsom att erbjuda 
samtalsstöd, säkerhetsåtgärder och att rektorer kan bistå vid 
anmälningar. Vi uppmanar till att dessa möjligheter används fullt ut 
i väntan på en lagändring. 
  
Stockholm behöver förbättra sitt arbete för barn med NPF 
diagnoser. Till exempel för att barn med autism ska kunna lära sig 
att kommunicera, bli självständiga och bättre förberedda för skolan 
och samhället i stort kan Mångsidiga intensiva beteendeinsatser 
vara helt avgörande enligt Socialstyrelsen. Arbetssättet 
rekommenderas att ges till små barn, helst före fem års ålder, och 
bygger på ett samarbete mellan habiliteringen, förskolan och 
barnets vårdnadshavare. Därför tycker vi att Stockholms stad 
upprättar en gemensam rutin med regionen gällande förskolebarn 
med autism, med syfte att tydliggöra ansvarsfördelning och 
möjliggöra samsyn mellan kommunens förskolor och regionens 
habilitering. Samtidigt måste man säkerställa att förskolebarn med 
autismdiagnos får samordnade och likvärdiga insatser baserat på 
socialstyrelsens rekommendationer och att det kan behållas vid 
övergång till grundskola. 
  
Att skolor nu måste dra ner på kuratoriskt stöd, extraresurser och 
små särskilda undervisningsgrupper bådar inte gott för framtiden. 
Vi vill att staden skyndsamt återinför de allvarsamtal som 
Centerpartiet tillsammans med Alliansen införde under föregående 
mandatperiod vars syfte var att tidigt fånga upp barn och unga som 
är på väg att hamna snett. Under allvarsamtalen fick barnet och 
dennes vårdnadshavare träffa en socialsekreterare och en 
uniformerad polis för att prata om situationen och vad 
konsekvenser blir om man fortsätter att begå brott. Det 
socialdemokratiska vänsterstyrets slopande av allvarsamtalen tagit 
bort en viktig förebyggande åtgärd för fortsatt kriminalitet. Det är 
mycket beklagligt. Vi vill också ha fler skolsociala team och 
socialsekreterare på skolorna vid behov. Samverkan med regionen 
och främst med BUP måste stärkas. Vi vet att många som döms för 
grova brott har psykisk ohälsa eller en neuropsykiatrisk 
problematik. Därför är det av yttersta vikt att olika 
samhällsinstanser samarbetar för att barn och unga ska kunna få 
snabb och adekvat behandling för att inte hamna i våldssituationer, 
kriminalitet eller drogmissbruk. Det behövs tidiga stödinsatser till 
barn och familjer i riskzon. Vi vill att Stockholm ska använda sig av 
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allvarssamtal inom 24 timmar med unga förstagångsförbrytare med 
polis, socialtjänst, skola och vårdnadshavare. 
  
En aktiv fritid, en bra skolgång, trygga rutiner och närvarande 
vuxna är vad som bäst skyddar barn från att hamna i kriminalitet. 
Barn som lever i svåra hemförhållanden där föräldrar tvingas 
arbeta under hela sommarloven löper större risk att fångas upp av 
gängen. Under 1900-talet var det vanligt att barn från staden fick 
tillbringa sina sommarlov på landsbygden med närvarande vuxna 
för ett miljöombyte. Vi vill att Stockholms stad tillsammans med 
potentiella ideella utförare startar upp sommarbarnsverksamhet. 
Insatsen ska rikta sig till de barn som av olika anledningar kommer 
att spendera mycket tid ensam under sommarlovet och som kan 
gynnas av ett miljöombyte med trygga, närvarande vuxna i en miljö 
som möjliggör en insikt i hur livet utanför Stockholm kan se ut. 
Förhoppningen är att det för många unga också ska öppna dörrar, 
skapa nya intressen och inspirera till helt nya vägval och 
möjligheter i livet. 
  
Våld i nära relationer kan se olika ut men oftast drabbar det 
kvinnor. I snitt dödas en kvinna av en man var tredje vecka i 
Sverige. Det är skrämmande siffror och våld i nära relationer är ett 
akut, brett samhällsproblem. Bostadsbristen är ett akut problem i 
Stockholm och kommunen har begränsade möjligheter att bevilja 
förtur i bostadskön till alla våldsutsatta kvinnor. Vi vet att bristen 
på boendealternativ gör att våldsutsatta väljer att stanna kvar i 
destruktiva relationer av rädsla för att bli hemlösa, detta gäller 
kanske särskilt kvinnor som har barn. Vi ser därför mycket positivt 
på att socialnämnden ska ta fram och implementera ett Bryt-upp-
program för ett sömlöst, sammanhållet och personcentrerat stöd 
där boendefrågan är central. Samtidigt som statliga statliga lagar 
och regler har en gräns för hur stor andel av lediga bostäder som 
kan förmedlas som förtur och där har Stockholm redan slagit i 
taket. Centerpartiet vill att staden skyndsamt, genom 
markanvisningar, ger privata aktörer möjlighet att bygga bostäder 
som är öronmärkta för kvinnor som flytt en våldsam relation, så 
kallade Kvinnofridshus. Det skulle vara ett viktigt komplement, som 
gör skillnad på riktigt, till de annars bra planerna som finns i 
budgetförslaget. 
  
Såväl Norrmalmspolisens prostitutionsgrupp som flertalet ideella 
organisationer vittnar om att det ”väller in” kvinnor till Stockholm 
i syfte att utnyttjas i prostitution. Det är uppenbart att det brister 
någonstans. Enligt Europarådets människohandelskonvention har 
alla potentiella offer för människohandel rätt till en så kallas 
betänketid/reflektionstid som är minst trettio dagar. Under dessa 
trettiodagar får personen ett tillfälligt uppehållstillstånd och ett 
rättighetspaket ska kopplas på som ger personen rätt till ett tryggt 
boende, juridisk rådgivning och information, nödvändig sjukvård, 
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psykologiskt stöd, tolk och materiellt understöd. Det är oerhört 
allvarligt att Stockholm inte kan leva upp till de internationella 
åtaganden som finns för att stödja och skydda offer för 
människohandel och vi kräver att det åtgärdas. 
 
Det är också oerhört viktigt att säkerställa att alla 
stadsdelsnämnder använder sig av de centrala verksamheter som 
staden efter som skydd för våldsutsatta kvinnor. Det har tidigare i 
år uppmärksammats att t ex Skärholmens stadsdelsnämnd inte 
använder sig av Stockholms stads bostadssociala resurs som 
erbjuder boendeformer med stöd till exempelvis personer med 
erfarenhet av relationsvåld. Det är av största vikt att säkerställa att 
stödet en person kan få inte beror på var i staden man bor. 
  
I Centerpartiet tror på alla människors förmåga att själva forma sin 
egen framtid. Det viktigaste är inte varifrån du kommer, utan var du 
är på väg. Centerpartiet vill staka ut en hoppfull väg framåt för ett 
Stockholm som håller ihop. I övrigt hänvisar vi till Centerpartiets 
budgetreservation i kommunfullmäktige för vilka prioriteringar som 
bör ligga till grund för planeringen för perioden 2026-2028. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Jan Jönsson (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna 
yrkandet. 
  
Andrea Hedin m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
  
Kristin Jacobsson (C) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
Kristdemokraterna ser med allvar på den brist på platser som finns 
för bostäder med särskild service och stödboenden. Vi delar 
förvaltningens bild av att det behöver tillskapas fler boendeplatser 
både inom befintliga fastigheter och genom nyproduktion. Inte 
minst för att stävja de kostnader som följer av de dyrare avtal som 
ingås utanför valfrihetssystemet, till följd av det kroniska och stora 
underskottet av platser i egen regi och inom LOV. Stockholm måste 
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vara en stad där även de med särskilda behov kan bo och få god 
och ändamålsenlig omsorg. 
  
Vi ser även allvarligt på att våld, hot och otillåten påverkan i 
arbetsmiljön fortsätter att öka i nämndens verksamheter. Det är 
angeläget att bryta denna trend för att staden ska kunna vara en 
attraktiv arbetsgivare och kunna rekrytera den bästa kompetensen. 
Våld, hot och otillåten påverkan får aldrig tillåtas normaliseras 
inom stadens verksamheter, utan måste med bestämdhet 
motarbetas. Likaså måste arbetet mot välfärdsbrott intensifieras 
och stärkas, både när det kommer till tillsyn och det förebyggande 
arbetet. Inte minst inom personlig assistans som är ett identifierat 
riskområde för bidragsbrott. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/167-1 Underlag för budget 2026 med inrikning 
2027-2028 för socialnämnden 

• SOF 2025/167-1.1 Bilaga 1 - SoN 2026-2028 
• SOF 2025/167-1.2 Bilaga 2 - 113 LFP2025 Socialnämnden 
• SOF 2025/167-1.3 Bilaga 3 - SoN klimatinvesteringar 2026-

2028 
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§ 15 
Månadsrapport mars 2025  
SOF 2025/49 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner rapporten 
2. Socialnämnden beslutar att dygnsavgiften för placering i 

jourlägenhet på Kriscentrum-Kruton justeras från 1 100 kr 
till 800 kr från och med den 1 maj 2025 

3. Socialnämnden beslutar att dygnsavgiften för placering av 
ensam kvinna från annan kommun på Kriscentrum-Kruton 
justeras från 1 700 kr till 3 700 kr från och med den 1 maj 
2025. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Prognosen baseras på utfallet per 31 mars 2025 samt utifrån dialog 
med samtliga chefer om eventuella avvikelser från budget.  
De flesta verksamheterna har en prognos i balans med budget. 
Underskott prognostiseras främst inom område jour- och 
rådgivande verksamhet, strategi och utveckling samt ledning och 
administration. Underskotten täcks inom nämndens budgetram. 
Nämnden återkommer i samband med tertialrapport 2 med begäran 
om medel för LSS-kollo och nyanlända.  
Förvaltningen föreslår nämnden besluta om ändring av vårdavgifter 
inom det skyddade boendet Kriscentrum-Kruton enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/49-3 Tjänsteutlåtande - Månadsrapport mars 2025 
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§ 16 
Hemställan till regeringen om ändring i alkohollagen  
SOF 2025/306 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag till 

hemställan om ändring i alkohollagen. 
2. Socialnämnden överlämnar förslaget till 

kommunfullmäktige för godkännande. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner 
förvaltningens förslag till hemställan om ändring i alkohollagen, 
samt att Socialnämnden överlämnar förslaget till 
kommunfullmäktige för godkännande. 
 
Stockholms stad har sedan många är en praxis att bevilja 
serveringstillstånd till serveringsställen med sittplatser enbart 
utomhus. Detta under förutsättning att det finns ett fullt utrustat kök 
och övriga krav i lagen är uppfyllda. Det kan gälla säsongsbetonade 
serveringar som vissa takbarer, boulebarer, minigolfbarer eller 
trädgårdsserveringar. Efter en kammarrättsdom begränsas nu helt 
möjligheten att bevilja sådana serveringstillstånd, om 
serveringsställena saknar sittplatser inomhus (serveringslokal). 
 
Domen innebär att staden numera nekar denna typen av serveringar. 
Serveringar av detta slag är ett uppskattat inslag i stadsmiljön och 
bidrar till en levande stad. Risken för alkoholpolitiska olägenheter 
är vidare låg. Staden vill undanröja onödiga hinder för 
näringsidkare att bedriva sin verksamhet och vill därför se en 
ändring i alkohollagen som möjliggör denna typ av servering. 
Förvaltningen föreslår därför att staden hemställer till regeringen att 
föreslå en ändring i 8 kap. 15 § alkohollagen på så sätt att ordet 
serveringslokal ändras till serveringsutrymme. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
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Andrea Hedin m.fl. (M), Jan Jönsson (L) och Kristin Jacobsson (C) 
yrkade 

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut 
2. att Stockholms stad ska driva frågan juridiskt innan tillstånd 

dras in, 
3. att staden i sin hemställan även lyfter behovet av att skapa 

en förenklad tillståndsprocess för alkoholservering i 
samband med träffpunktsverksamhet för äldre personer, 
samt 

4. att därutöver anföra följande: 
  
En modern alkohollagstiftningen är viktig för att Stockholm ska 
kunna fungera som levande stad och det är bra med ett 
förtydligande i lagstiftningen. Men det är en långdragen process att 
ändra alkohollagstiftningen. Vi motsätter oss att beslutet från 
kammarrätten i Göteborg påverkar Stockholms stads praxis för att 
ge alkoholtillstånd. 
  
Den förändring som nu görs är ett stort ingrepp i Stockholms uteliv 
och riskerar att allvarligt drabba företagare i staden lagom till 
sommarsäsongen. Vi uppmuntrar därför den styrande majoriteten 
att säkerställa att socialförvaltningen fortsätter bevilja 
alkoholtillstånd på samma sätt som tidigare och avvakta 
förändringar tills att Stockholms stads praxis eventuellt prövas i 
domstol. Att lägga över ansvaret på företagare att överklaga ett 
avslag är vare sig politiskt ledarskap eller att stå på 
stockholmarnas sida.   
  
Även om det är oklart ifall detta behövs ställer vi oss positiva till att 
hemställa om ett förtydligande av alkohollagstiftningen. Detta så att 
frågetecken i lagstiftningen rätas ut för att skapa en mer 
harmoniserad tillståndsprocess i landet. Vi föreslår att det i 
hemställan läggs till en förfrågan om att förtydliga tillåtandet av 
alkoholhaltiga drycker på platser såsom träffpunkter för äldre. 
  
Att det politiska styret inte lyckats lösa ut frågan för Stockholms 
äldre är undermåligt men då kanske ett förtydligande i 
lagstiftningen kan bidra till detta. Vi anser dock inte att detta 
betyder att vi ska avvakta en förändring av lagstiftningen, utan 
utgår ifrån att Socialdemokraterna och dess samarbetspartier 
kommer att hitta en temporär lösning tills lagen är ändrad. 
  
När Socialdemokraterna i både detta och gällande gårdsförsäljning 
väljer att vara mycket restriktiva är oroväckande för både 
Stockholms konkurrenskraft men också för Stockholms framtid som 
nöjesstad. 
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Slutligen vill vi påpeka att kommuner i dag redan tillämpar 
alkohollagens bestämmelser om så kallade satellitserveringar på 
olika sätt, utan att detta tycks leda till sanktioner från 
tillsynsmyndigheter. Det talar ytterligare för att det finns utrymme 
för Stockholm att fortsatt bevilja tillstånd till fristående 
uteserveringar, i avvaktan på en nationell översyn. 
  

Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Andrea Hedin m.fl. (M), Jan Jönsson(L) och Kristin Jacobsson (C) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna gemensamma 
yrkandet. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
Kristdemokraterna beklagar den situation som har uppstått till följd 
av Kammarrätten i Göteborgs tolkning av begreppet 
serveringslokal i alkohollagen, som riskerar att få stora 
konsekvenser för Stockholms uteliv och restaurangbransch. 
Serveringstillstånd bör även framgent kunna beviljas till 
serveringsställen med sittplatser enbart utomhus. Vi förutsätter att 
socialförvaltningen nu ser över vilka möjligheter staden har att 
avhjälpa situationen, i stället för att nöja sig med att passa bollen 
till regeringen. Exempelvis bör staden ändra sina riktlinjer för 
tillfälliga serveringstillstånd, som har krav på kök men inte på 
lokal, som i dag bara ges för högst 30 dagar. Andra kommuner är 
mer generösa med dessa och exempelvis Norrköping ger tillfälliga 
serveringstillstånd säsongsvis på upp till 12 veckor. Staden bör 
även driva frågan juridiskt och se till att stadens praxis för 
serveringstillstånd får en egen prövning i domstol. Givet de olika 
förutsättningarna i Karlstad och Stockholm är det inte självklart att 
den rättsliga bedömningen blir densamma. Bara om det behövs 
efter att staden har prövat de alternativ som finns inom egen 
rådighet bör det bli det aktuellt att hemställa hos regeringen om en 
ändring av alkohollagen. 
  
Kristdemokraterna vill också lyfta att en eventuell hemställan om 
ändring av alkohollagen bör omfatta frågan om serveringstillstånd 
för träffpunkter för äldre, i syfte att de seniorer som så önskar ska 
kunna serveras ett glas öl eller vin under samkväm vid kommunala 
träffpunkter. Tillämpningen av alkohollagen har gjort att seniorer 
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inte längre kan serveras alkohol vid träffar, eftersom träffpunkterna 
inte har möjlighet att uppfylla en rad krav som förutsätts för 
serveringstillstånd. Det är orimligt att människor omyndigförklaras 
bara för att de har blivit äldre. Precis som att det ska vara möjligt 
att servera alkohol på äldreboenden, bör det vara möjligt vid 
seniorträffar. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/306-1 Tjänsteutlåtande - Hemställan till 
regeringen om ändring i alkohollagen 

• SOF 2025/306-1.1 Bilaga - Hemställan till regeringen, 
ändring i alkohollagen 
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§ 17 
Förslag till avgift enligt alkohollagen samt 
försäljningstider för gårdsförsäljning  
SOF 2025/326 
 

Beslut  
Avgifter  

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
avgifter enligt nedan. 

2. Socialnämnden hemställer till kommunfullmäktige att 
besluta i enlighet med förslaget. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Kategori                                                           Föreslagen avgift 
Ansökan om tillstånd för gårdsförsäljning        10 000 kr 
Ansökan om tillstånd för gårdsförsäljning -      5 000 kr 
befintlig tillståndshavare 
Tillsynsavgift                                                     6 000 kr 
  
Avgifterna för ansökan gäller från den 1 juni 2025. Avgifterna för 
tillsyn gäller från den 1 januari 2026. 
  
Försäljningstider  

1. Socialnämnden godkänner förvaltningens förslag att 
gårdsförsäljningstillstånd kan beviljas med försäljningstider 
vardagar mellan klockan 10:00-20:00 samt lördagar mellan 
klockan 10:00-15:00. 

2. Socialnämnden överlämnar förslaget till 
kommunfullmäktige för godkännande. 

3. Beslutet justeras omedelbart. 
  
Förslaget om avgift och försäljningstider för gårdsförsäljning gäller 
under förutsättning att riksdagen fattar beslut om gårdsförsäljning 
av alkohol. 
  
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 23 april 2025 förväntas riksdagen besluta om ändring i 
alkohollagen. Ändringen innebär att gårdsförsäljning av 
alkoholdrycker tillåts i samband med besöksarrangemang. 
Bestämmelserna om gårdsförsäljning föreslås gälla i sex år. 
Kommunen ska hantera ansökningsförfarandet och planera och 
genomföra tillsynsbesök gällande alkohollagen och 
gårdsförsäljningstillstånd. 
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Detta gäller förutsatt att riksdagen beslutar i enlighet med 
regeringens proposition (prop. 2024/25:86, Bättre förutsättningar 
för besöksnäringen i fråga om småskalig produktion av 
alkoholdrycker). 
  
Avgifter 
En kommun har rätt att ta ut en avgift för prövningen av 
tillståndsansökan samt för sin tillsyn av den som bedriver 
tillståndspliktig försäljning. Förvaltningen föreslår därför att 
socialnämnden godkänner förvaltningens förslag till avgifter, samt 
att socialnämnden hemställer till kommunfullmäktige att besluta i 
enlighet med förslaget. 
  
Försäljningstider 
Syftet med lagändringen att införa möjlighet att ansökan om 
gårdsförsäljningstillstånd är att främja lokal besöksnäring i hela 
landet. Samtidigt innebär den att konsumenters tillgång till alkohol 
ökar. Kommunen föreslås i lagförslaget ges rätt att besluta under 
vilka tider gårdsförsäljning får bedrivas. Mot bakgrund av risken för 
alkoholpolitiska olägenheter i en storstad som Stockholm med 
förväntad hög efterfrågan på alkoholdrycker, finns skäl att ange 
tidsramarna för försäljningstider till att stämma överens med 
Systembolagets öppettider. 
  
Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förvaltningens 
förslag avseende försäljningstider med anledning av 
gårdsförsäljningstillstånd enligt alkohollagen, samt att 
socialnämnden överlämnar förslaget till kommunfullmäktige för 
godkännande. 
 

Yrkande 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP) och Tapani Juntunen (SD) yrkade bifall till 
förvaltningens förslag till beslut. 
  

Yrkande 
Kristin Jacobsson (C) yrkade 

1. att återremittera förvaltningens förslag till beslut, samt 
2. att därutöver anföra följande: 

  
Centerpartiet är i grunden positiva till regeringens förslag om att 
tillåta gårdsförsäljning av alkoholhaltiga drycker. Det är ett 
efterlängtat steg efter över 20 års arbete, där vi var initiativtagare 
till den utredning som låg till grund för förslaget, även om förslaget 
är för restriktivt för att fullt ut gynna småskaliga producenter.? 
Exempelvis är kravet på att inköp endast får ske i samband med 
betalda besök, att producenter måste informera om alkoholens 
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skadeverkningar vid försäljning, samt att den tillåtna 
produktionsvolymen för öl- och ciderproducenter har sänkts från 
500 000 till 400 000 liter per år, vilket kan utesluta flera 
framgångsrika företag. Särskilt i Stockholm kan det spela roll, då 
till exempel Nya Carnegiebryggeriet har för stor produktion för att 
tillåta gårdsförsäljning. 
  
I ljuset av det är det extra olyckligt att vänsterstyret vill öka 
restriktionerna än mer på gårdsförsäljningsförslaget. Regeringens 
plan var att försäljning skulle tillåtas alla dagar mellan klockan 
10.00 och 20.00, men i Stockholm tycker vänstermajoriteten att de 
producenter som vill ansöka om gårdsförsäljning inte får ha öppet 
på söndagar. Det är orimligt och sätter rejäla käppar i hjulet för 
våra småskaliga företag i staden som bedriver alkoholproduktion. 
Att kunna gå en guidad visning, lära sig mer om ett visst öl eller 
cider och i samma veva köpa med sig några flaskor hem är inte den 
risk som förvaltningen påstår. 
  

Propositionsordning 
Ordförande frågar nämnden om ärendet ska avgöras idag eller 
återremitteras. Ordförande finner att ärendet ska avgöras idag. 
  

Yrkande 
Andrea Hedin m.fl. (M) och Jan Jönsson (L) yrkade 

1. att avslå förvaltningens förslag till beslut 
2. att Stockholms stad tillämpar de mest generösa tillåtna 

öppettiderna inom ramen för lagstiftningen, kl. 10-20 
samtliga veckodagar, samt 

3. att därutöver anföra följande: 
  
Socialdemokraternas negativa syn på både nöjesliv och företagande 
är tydligt i det här förslaget till beslut. Att införa så restriktiva 
regler för gårdsförsäljning är ett hårt slag för alla mikrobryggerier 
och brännerier i Stockholmstrakten. Att inte tillåta försäljning på 
vare sig söndagar eller lördagseftermiddagar försämrar 
möjligheterna för stockholmare och turister att testa på vad 
Stockholms bryggerier kan producera. 
  
Gårdsförsäljningen kommer redan i regeringens förslag till beslut 
vara kraftigt reglerat gällande både kvantitet och hur försäljningen 
får gå till. Att Socialdemokraterna nu väljer att överreglera detta 
innan de nya reglerna ens klubbats i riksdagen visar på en ovilja att 
låta stockholmare leva på samma sätt som stora delar av övriga 
Europa. 
  
Det är rimligt att anta att huvuddelen av besöken kommer ske under 
helger och kvällstid, vilket bör återspeglas i de tidsramar som 
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kommunen fastställer. Den kontrollmekanism som ligger i kravet på 
deltagande i ett strukturerat och kostnadsbelagt arrangemang 
innebär att riskerna för överkonsumtion eller missbruk bedöms som 
mycket begränsade. 
  
Att tillåta försäljning under kvällar och helger är snarare en 
förutsättning för att modellen ska fungera som tänkt. En utökad 
kvällsöppet-tid skulle öka möjligheterna för aktörer att bedriva en 
seriös verksamhet inom besöksnäringen, utan att detta står i konflikt 
med folkhälsomål. Reformen är tidsbegränsad till sex år och det är 
därmed av vikt att förutsättningarna för en meningsfull och 
rättvisande utvärdering finns på plats från start. 
  
Låt Stockholm bli mer som andra storstäder och säkerställ att vi 
fortsätter vara Sveriges nöjesstad. Låt stockholmarna köpa en 
närproducerad öl under söndagsutflykten. 
  

Fortsatt propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Kristin Jacobsson (C) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
  
Andrea Hedin m.fl. (M) och Jan Jönsson (L) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för det egna gemensamma yrkandet. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) lämnade ett ersättaryttrande: 
  
Kristdemokraterna är positiva till den möjlighet till 
gårdsförsäljning som förväntas införas genom regeringens 
proposition 2024/25:86. Småskalig gårdsförsäljning kommer att 
förbättra förutsättningarna för lokal besöksnäring och 
måltidsturism, samtidigt som detaljhandels-monopolet värnas. 
Inköp av alkoholhaltiga drycker genom gårdsförsäljning kommer 
sannolikt att bli av sällanköpskaraktär, och omgärdas av 
restriktioner som innebär att risken för negativ påverkan på 
folkhälsan eller skyddet av barn och unga är liten. I propositionen 
föreslås att gårdsförsäljning inte ska få bedrivas tidigare än 
klockan 10.00 och inte pågå längre än till klockan 20.00, samt att 
kommunen ska få besluta under vilka tider gårdsförsäljning får 
bedrivas inom dessa ramar. Vid bestämmande av tiden ska det 
särskilt beaktas om gårds-försäljningen kan befaras medföra 
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olägenheter i fråga om ordning och nykterhet eller särskild risk för 
människors hälsa. Situationer då det kan vara olämpligt med 
gårdsförsäljning vissa tider kan enligt propositionen exempelvis 
vara om det finns risk för att störningar uppkommer för närboende, 
eller om försäljningsstället är beläget i ett särskilt känsligt område 
t.ex. i närheten av skolor, ungdomsgårdar eller där många 
ungdomar brukar samlas eller i områden med känd 
missbruksproblematik. 
  
Att inte alls tillåta gårdsförsäljning på lördagseftermiddagar eller 
söndagar motverkar syftet att förbättra förutsättningarna för lokal 
besöksnäring och måltidsturism i Stockholm, utan att det är tydligt 
att det behövs för att motverka olägenheter i fråga om ordning och 
nykterhet eller särskild risk för människors hälsa. 
Kristdemokraterna anser att bedömningen av om det eventuellt 
finns tider då det är olämpligt med gårdsförsäljning behöver göras 
på ett betydligt mer nyanserat sätt än den generella inskränkning av 
försäljningstiderna för hela staden som förvaltningen föreslår. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/326-1 Tjänsteutlåtande - Förslag till avgift enligt 
alkohollagen samt försäljningstider för gårdsförsäljning 

 
 

Sida 56 (78)



 
 
 

 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-22 

§ 18 
Omställning akutboenden  
SOF 2025/300 
 

Beslut  
Socialnämnden beslutar: 

1. Avveckling av Aspuddens akut- och planeringsboende (30 
platser). 

2. Start av akutboende i andra lokaler (30+12 platser) 
3. Upphandling av 60 akutplatser genom reserverad 

upphandling. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningen följer stadens efterfrågan av platser för olika 
målgrupper och en anpassning av förvaltningens platsutbud måste 
ske löpande. I detta tjänsteutlåtande redogörs för bakgrunden till 
förvaltningens förslag till omställningen av akutboenden. 
Akutboende är en drogtolerant verksamhet som erbjuder boende-
plats i akuta situationer. Stockholms stad garanterar genom tak-
över-huvudet garantin (TÖG) att personer i hemlöshet som befinner 
sig i akuta situationer och själva saknar möjlighet att ordna boende, 
ska erbjudas akutboende. 
 
I dagsläget finns totalt 196 ordinarie akutplatser att tillgå. Dessa är 
fördelade på 81 platser i egen regi och 115 platser som drivs i annan 
form. Det faktiska platsbehovet har under 2023 och 2024 varit lägre 
än antalet tillgängliga akutboendeplatser. Antalet platser som har 
nyttjats på helårsbasis är cirka 160 stycken. Förvaltningens 
bedömning är att tillkomsten av Hjorthagens boende, projektet med 
SHIS Bostäder och socialförvaltningen, att utökade stödinsatser på 
akutboende permanentas samt en fortsatt ökning av antalet Bostad 
Först-insatser kommer att innebära att nyttjandet av akutplatser 
minskar ytterligare. 
 
Förvaltningen föreslår nämnden att besluta om en avveckling av 
Aspuddens akut- och planeringsboende (30 platser), start av 
akutboende i andra lokaler (30+12 platser), upphandling av 60 
akutplatser genom reserverad upphandling. Förvaltningen bedömer 
att kvarvarande platser för akutboende är tillräckliga för att staden 
ska kunna upprätthålla tak-över-huvud-garantin (TÖG). 
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Särskilt uttalande 
Andrea Hedin m.fl. (M) och Kristin Jacobsson (C) lämnade ett 
gemensamt särskilt uttalande: 
  
Stockholm har historiskt legat i framkant när det gäller arbetet med 
att möta människor i hemlöshet, inte minst när det kommer till 
införandet av Tak över huvudet-garantin, Bostad först och 
Hemlöshetsprogrammet. När förutsättningarna i människors 
levnadsvillkor förändras påverkar det också hur gruppen av 
hemlösa ser ut. Vilka som är hemlösa idag och vilka utmaningar de 
bär med sig i bagaget är inte de samma som för 10 eller 20 år 
sedan. 
  
Det är av största vikt att en stor kommun som Stockholms stad hela 
tiden förändrar och utvecklar sina arbetssätt för att möta 
målgruppens behov. Arbetet behöver grundas på forskning, evidens 
och internationella erfarenheter men också ske i nära dialog med 
civilsamhället. 
  
I civilsamhället finns det unik kunskap som måste tas om vara, och 
det är därför olyckligt att förslaget till beslut är att premiera egen 
regi, istället för att värna om den kunskapsbas som finns i 
samhället. Vi anser att staden bör fortsätta och utveckla samverkan 
med de organisationer som idag driver akutboenden istället för att 
dra ned på antalet platser hos fristående aktörer. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/300-1 Tjänsteutlåtande - Omställning 
akutboenden 
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§ 19 
Statliga stimulansmedel inom psykisk hälsa och 
suicidprevention - Rapportering 2024 samt delegation för 
2025  

Rapportering 2024 samt delegation för 2025 
SOF 2025/262 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet som en 

redovisning av hur medel fördelats inom ramen för 
överenskommelsen om insatser inom området psykisk hälsa 
och suicidprevention 2024 (32,3 mnkr). 

2. Socialnämnden ger socialdirektören delegation att fördela de 
statliga medel som Stockholm stad tilldelats inom ramen för 
överenskommelsen om strategiska insatser inom området 
psykisk hälsa och suicidprevention under perioden 2025, 
totalt 28,6 mnkr. 

3. Socialnämnden ger socialförvaltningen i uppdrag att i dialog 
med stadsledningskontoret se över hur arbetet med psykisk 
hälsa kopplat till statsbidragen ska bedrivas framåt med 
anledning av den nationella strategin inom området psykisk 
hälsa och suicidprevention. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Psykisk ohälsa är en stor utmaning för folkhälsan och 
samhällsekonomin i Sverige och globalt. Under början av 2025 
lanserades en nationell strategi inom området, Det handlar om livet. 
Det är en bred och målmedveten ansats från nationellt håll för att 
långsiktigt utveckla arbetet inom området psykisk hälsa och 
suicidprevention. 
Staten och Sveriges Kommuner och Regioner (SKR) har sedan 
2012 gemensamt bedrivit ett långsiktigt arbete för att stärka och 
utveckla insatserna inom området genom årliga överenskommelser 
om utvecklingsmedel till kommuner och regioner. Parterna enades i 
januari 2025 om en ny överenskommelse som följer inriktningen i 
den nationella strategin. Den andel som tillfaller Stockholms stad är 
totalt 28,6 mnkr, dvs 12 procent mindre jämfört med 2024.  
I föreliggande tjänsteutlåtande beskriver förvaltningen övergripande 
hur medel för 2024 har fördelats och ber om delegation att fördela 
2025 års medel. Förvaltningen efterfrågar även ett uppdrag att i 
dialog med stadsledningskontoret se över hur arbetet kan bedrivas 
framåt med anledning av den nationella strategin och det breda 
grepp som den åkallar. 
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Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/262-1 Tjänsteutlåtande - Statliga stimulansmedel 
psykisk hälsa och suicidprevention 

• SOF 2025/262-1.1 Bilaga 1 - Överenskommelse insatser 
psykisk hälsa suicidprevention 2024 

• SOF 2025/262-1.2 Bilaga 2 - Det handlar om livet 
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§ 20 
Idéburet offentligt partnerskap – om verksamhet för stöd 
till EU-medborgare i utsatthet  

Samverkan mellan socialnämnden och fyra idéburna 
organisationer 
SOF 2025/144 
 

Beslut  
1. Socialnämnden beslutar att godkänna partnerskapet med 

• Convictus organisationsnummer 802012-1581, 
• Frälsningsarmén organisationsnummer 802006-1688, 
• Ny Gemenskap organisationsnummer 802006-1019, 
• Stockholms Stadsmission organisationsnummer 802003-

1954, för perioden 1 maj 2025 till och med 30 april 2026, 
med möjlighet till förlängning med ett år i taget dock längst 
till den 30 april 2028. 

2. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att ingå en 
överenskommelse om idéburet offentligt partnerskap med de fyra 
idéburna organisationerna om verksamhet för EU-medborgare i 
utsatthet. 
3. Socialnämnden ger förvaltningschefen rätt att besluta om 
eventuella förändringar av åtaganden inom partnerskapet, under 
förutsättning att partnerskapets mål, syfte eller värdegrund inte 
förändras. 
4. Socialnämnden ger förvaltningschefen rätt att besluta om 
eventuell förlängning av partnerskapet i enlighet med 
överenskommelsen som inte innebär större förändringar av 
innehållet i partnerskapet. 
5. Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen föreslår i ärendet en ny period av den pågående 
överenskommelsen om idéburet offentligt partnerskap för insatser 
till EU-medborgare i utsatthet. Nuvarande överenskommelse 
avslutas den 30 april 2025 och den nya överenskommelsen föreslås 
gälla för perioden 1 maj 2025 till och med 30 april 2026, med 
möjlighet till förlängning till och med den 30 april 2028. I 
partnerskapet ingår de idéburna organisationerna Convictus, 
Frälsningsarmén, Ny Gemenskap och Stockholms Stadsmission. 
Partnerskapet syftar till att erbjuda insatser som lindrar nöd, bidrar 
till att målgruppen kan tillgodogöra sig sina rättigheter, uppfylla 
sina skyldigheter samt som skapar förutsättningar för en positiv 
förändring av målgruppens situation. Målgruppen för partnerskapet 
är EU-medborgare utan försörjning eller bostad i Sverige, som 
befinner sig i socialt och ekonomiskt utsatta livssituationer och 
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vistas tillfälligt i Stockholms stad med begränsade lagliga 
rättigheter till socialt stöd. Partnerskapet omfattar nattverksamhet, 
dagverksamheter, en uppsökande verksamhet samt 
socialförvaltningens verksamheter EU-teamet och socialjouren. 
 
EU-teamets senaste uppskattning är att cirka 300 EU- och 
tredjelandsmedborgare vistas i Stockholms stad och befinner sig i 
en socialt utsatt situation. Detta innebär en minskning av 
målgruppens storlek jämfört med partnerskapets tidigare år. Även 
beläggningen på nattplatserna har minskat över tid. Under perioden 
maj 2023 till och med oktober 2024 låg beläggningen på mellan 55-
60 procent. 
 
Som en följd av målgruppens minskade storlek och den minskade 
beläggningen föreslås att antalet nattplatser i partnerskapet justeras 
till 56, samtliga på Frälsningsarméns natthärbärge som vänder sig 
till kvinnor och män. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Jan Jönsson (L), Andrea Hedin m.fl. (M) och Kristin 
Jacobsson (C) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
  
Tapani Juntunen (SD) yrkade 

1. att socialnämnden avslår förvaltningens förslag till beslut, 
2. att nämnden återremitterar ärendet och ber förvaltningen 

återkomma till nämnden med ett nytt förslag där Stockholm 
stad hanterar utsatta EU-medborgare inom ramen för 
ordinarie verksamhet, samt 

3. att därutöver anföra följande: 
  
Sverigedemokraterna ser det som en mycket positiv utveckling att 
antalet utsatta EU-medborgare sjunkit radikalt under ett antal 
påföljande år. Vi anser att antalet nu är nere på en så låg nivå att 
Stockholm stad inom ramen för befintlig verksamhet kan hantera 
det få antal klienter som är berörda. Vi ser inget behov av att 
teckna fyra nya olika IOP-avtal. När antalet är så lågt menar vi 
dessutom att det blir mer ekonomiskt fördelaktigt att staden 
hanterar de berörda individuellt i egen regi. 
  
Vi föreslår av den anledningen att förvaltningen Inte tecknar nya 
IOP-avtal. Utan vill att socialförvaltningen återkommer med ett helt 
nytt ärende som beskriver övergången till en hantering som handlar 
om att staden hanterar frågan helt inom ramen för egen befintlig 
verksamhet. Då det handlar om EU-medborgare är vår ingång i 
frågan att all hantering som kräver resurser från någon kommunal 
förvaltningen ska detta ske med ett minimum av åtgärder i 
förhållande till relevant lagstiftning. 
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Propositionsordning 
Ordföranden ställde de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
  

Reservationer 
Tapani Juntunen (SD) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/144-1 Tjänsteutlåtande - Idéburet offentligt 
partnerskap - om verksamhet för stöd till EU-medborgare i 
utsatthet 

• SOF 2025/144-1.1 Bilaga 1 - IOP EU-medborgare i utsatthet 
• SOF 2025/144-1.2 Bilaga 1.1 - IOP Frälsningsarmén 
• SOF 2025/144-1.3 Bilaga 1.2 - IOP EU-teamet och 

socialjouren 
• SOF 2025/144-1.4 Bilaga 1.3 - IOP Convictus 
• SOF 2025/144-1.5 Bilaga 1.4 - IOP Ny Gemenskap 
• SOF 2025/144-1.6 Bilaga 1.5 - IOP Stockholms 

Stadsmission 
 
 

Sida 63 (78)



 
 
 

 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-22 

§ 21 
Utökning delegation avseende uppdrag strategiskt 
initiativ för socialtjänstens digitalisering  
SOF 2025/303 
 

Beslut  
1. Socialnämnden ger förvaltningschefen delegation att 

beställa tjänster kopplat till etablering av strategiskt initiativ 
för socialtjänstens digitalisering, till ett belopp om högst 4 
mnkr under 2025-2026. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialnämnden och äldrenämnden har fått ett utökat uppdrag att 
samordna socialtjänsten och äldreomsorgens utveckling med stöd 
av digitalisering. 
 
Inom ramen för detta uppdrag behövs konsultstöd under 2025-2026 
för att bidra i arbetet med att implementera en ny modell för 
samordning av arbetet i enlighet med den av staden beslutade 
modell för digitalisering pm3. 
 
Socialförvaltningen och äldreförvaltningen ser behov av konsultstöd 
under resterande del av 2025. Inför 2026 bedömer förvaltningarna 
att organisationen har stärkts upp med nya roller och att strukturer 
och arbetssätt för det fortsatta arbetet finns på plats varför arbetet 
bedöms kunna fortgå utan omfattande konsultstöd. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/303-1 Tjänsteutlåtande - Utökning delegation 
avseende uppdrag strategiskt initiativ för socialtjänstens 
digitalisering 
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§ 22 
Nytt hyresavtal för Kolargatan, boende för hemlösa  
SOF 2025/250 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet och föreslaget 

hyresavtal mellan socialnämnden och Stiftelsen Svenska 
Frälsningsarmén. 

2. Socialnämnden ansöker hos kommunstyrelsens ekonomi- 
och trygghetsutskott (KSEKTU) om godkännande att hyra 
boende för hemlösa på Kolargatan 2A med en årshyra år 1 
om 4 743 000 kr. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Socialförvaltningen har av Stiftelsen Svenska Frälsningsarmén, 
sedan 2024-09-03, förhyrt ett boende beläget på fastigheten 
Jägarbacken 5, adress Kolargatan 2 A, tidigare det så kallade 
Värtahemmet. Initialt förhyrdes byggnaden för eventuell evakuering 
av verksamheten Hvilan. Förflyttningen av Hvilan kom ej till stånd 
och nuvarande hyresavtal för boendet på Kolargatan löper till och 
med 2025-08-31. Förvaltningen sökte initialt lokaler i stadens egna 
bestånd dock utan resultat varför förhyrning av Frälsningsarméns 
lokaler blev aktuellt. 
  
Förvaltningen önskar fortsatt förhyra byggnaden då det finns 
potential för annan verksamhet för akut hemlösa samtidigt som ett 
av uppdragen i kommunfullmäktiges budget är att under året öppna 
ett tt nytt boende för hemlösa med missbruksproblematik. 
Förvaltningen ser även ett fortsatt behov av boenden för hemlösa 
för lång tid framåt. Byggnaden, om totalt 2 221 kvm, är 
nyrenoverad och består av 38 fullt utrustade lägenheter för 
självhushåll om mellan ett och två rum och kök fördelade på fem 
våningsplan. Förvaltningen vill nyttja byggnaden för att ta emot 
män, kvinnor och par som kan ha en aktiv beroendeproblematik, 
psykisk ohälsa och tidigare levt under utsatta förhållanden. Om 
nämnden godkänner förvaltningens förslag beräknas inflyttning av 
brukare under våren 2025. 
  
Årshyran är 4 743 000 kr vilket får ses som en rimlig hyra utifrån 
läge och standard. Byggnadens livscykel bedöms som mångårig. 
Huset är i mycket gott skick med en potential för fortsatt och längre 
förhyrning då det genomgått en renovering under år 2021. Den 
föreslagna avtalstiden för fortsatt förhyrning är till och med 2030-
08-31. Ärendet har samverkats med stadsledningskontoret som gör 
samma bedömning av ärendet. Med tanke på beloppsgränsen måste 
ärendet vidare till kommunstyrelsens ekonomi- och trygghetsutskott 
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(KSEKTU) för beslut om årshyran för år 1. Förvaltningen föreslår 
därför att socialnämnden godkänner förvaltningens förslag till 
beslut för att därefter skicka ärendet vidare till KSEKTU för slutligt 
ställningstagande och beslut. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/250-1 Tjänsteutlåtande - Nytt hyresavtal för 
Kolargatan, boende för hemlösa 

• SOF 2025/250-1.1 Bilaga - Hyreskontrakt Stockholm stad - 
Kolargatan 
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§ 23 
Nytt hyresavtal för Åminnevägen 25, hem för vård och 
boende för pojkar 13-15 år  
SOF 2025/305 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner tjänsteutlåtandet och föreslaget 

hyresavtal mellan socialnämnden och AB Stockholmshem. 
2. Socialnämnden ansöker hos kommunstyrelsens ekonomi- 

och trygghetsutskott (KSEKTU) om godkännande att hyra 
ett hem för vård och boende på Åminnevägen 25 med en 
årshyra år 1 om 4,7 mnkr.  

 

Sammanfattning av ärendet  
I samband med beslut om kommunfullmäktiges budget för 2025 så 
fick socialnämnden i uppdrag att starta ytterligare ett HVB-hem 
(hem för vård och boende) i egen regi och i detta fallet för pojkar i 
åldern 13-15 år på väg in i kriminalitet. 
Under slutet av år 2024 och under första kvartalet år 2025 så har 
socialförvaltningen sökt lämpliga lokaler och identifierat ett 
lämpligt objekt på Åminnevägen 25 som ägs av AB 
Stockholmshem.  
Fastighetens beteckning är Humanisten 1. Lokalerna är i form av 
moduler som byggts samman och är utformade i tre plan samt 
utrustade med trapphus och hiss. Ytan uppgår till totalt 2 244 kvm 
och årshyran uppgår till 4 389 554 kr. Kostnader för 
lokalanpassningar tillkommer om 5 000 000 kr och som ska 
amorteras under en femårsperiod. Hyra år 1 inklusive hyrestillägg 
för lokalanpassningar är då 4 678 929 kr. Anpassningarna är 
nödvändiga för att säkerställa ett tryggt, tillgängligt och 
ändamålsenligt boende för målgruppen samt ha en god arbetsmiljö 
för medarbetarna. För fastigheten och planerad verksamhet finns 
idag ett tillfälligt bygglov som löper till 2028-01-25. Förlängning av 
beslutet är möjligt att söka för ytterligare två femårsperioder. I 
händelse av att framtida bygglov inte beviljas så upphör avtalet 
mellan parterna att gälla. 
 

Yrkanden 
Alexander Ojanne m.fl. (S), Rashid Mohammed m.fl. (V), Magnus 
Runsten (MP), Jan Jönsson (L), Kristin Jacobsson (C) och Tapani 
Juntunen (SD) yrkade bifall till förvaltningens förslag till beslut. 
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Andrea Hedin m.fl. (M) yrkade 

1. att socialnämnden återremitterar förvaltningens förslag till 
beslut, samt 

2. att därutöver anföra följande: 
  
Välfungerande HVB-hem är av största vikt för att hjälpa ungdomar 
med olika typer av problem men med tanke på den grova 
kriminalitet som Sverige lider av idag är det av särskild vikt att ett 
gediget förarbete görs inför öppnandet av nya HVB-hem. Det måste 
säkerställas att både lokalerna, men även platsen, är väl utformad 
för ett hem av den här typen. 
  
Det föreslagna HVB-hemmet på Åminnevägen ska ha unga killar 
som är på väg in i kriminalitet som målgrupp. Med tanke på att all 
tidigare planering av Åminnevägen 25 är utformat för att vara ett 
boende för nyanlända barnfamiljer, och att det är den information 
som boende i området tidigare fått, ställer vi oss frågande till vilken 
typ av utredning som gjorts av platsens lämplighet för att istället 
vara ett HVB-hem. Det är oroande att underlaget till det här 
förslaget till beslut verkar sakna både konsekvensanalys och en 
bredare analys av det geografiska läget. Förslaget till beslut tycks 
endast ta hänsyn till kostnaden men beredning av underlag om 
platsens lämplighet saknas. Det saknas även i underlaget om, och i 
så fall hur, dialogen har varit skötts med stadsdelsnämnden. Det 
går inte heller att utläsa i ärendet hur och när omläggningen från 
boende för nyanlända till HVB-hem har gjorts och hur den politiska 
förankringen har sett ut. 
  
Fler HVB-hem måste öppnas upp i Stockholmsområdet, och 
Moderaterna står bakom intentionen av beslutet. Men mot 
bakgrund av ovanstående yrkar vi på återremiss av ärendet och 
önskar svar på följande: 

1. När och hur beslutades att Åminnevägen 25 skulle göras om 
från boende för nyanlända till HVB-hem? 

2. Hur ser säkerhetsanalysen för kringboende ut och vilka 
säkerhetsåtgärder vidtas på Åminnevägen 25? 

3. Hur ser analysen av den geografiska platsens lämplighet ut? 
4. Hur har dialogen med stadsdelsnämnden sett ut? 
5. Hur har informationen till boende sett ut? 

  

Propositionsordning 
Ordförande frågar nämnden om ärendet ska avgöras idag eller 
återremitteras. Ordförande finner att ärendet ska avgöras idag. 
  
Ordföranden ställde därefter de framställda förslagen till beslut mot 
varandra och fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens 
förslag. 
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Reservationer 
Andrea Hedin m.fl. (M) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
det egna yrkandet. 
  

Särskilt uttalande 
Jan Jönsson (L) och Kristin Jacobsson (C) lämnade ett gemensamt 
särskilt uttalande: 
  
Vi delar förvaltningens bedömning av behovet av ett HVB-hem för 
pojkar i åldern 13–15 år med kriminalitetserfarenhet, men vill i 
sammanhanget särskilt betona vikten av att noggrant beakta de 
risker och utmaningar som är förenade med placeringar av denna 
karaktär. 
  
Vid ett nyligen genomfört besök på stadens HVB-hem för flickor 
framkom det tydligt att det, i vissa fall, endast är möjligt att ta emot 
en ungdom med kriminalitetserfarenhet åt gången – detta för att 
kunna upprätthålla en behandlande miljö för övriga placerade. 
Samma omsorg om miljö och sammansättning måste tillämpas även 
i det aktuella fallet. 
  
Åminnevägen 25 är beläget i ett område med goda 
kollektivtrafikförbindelser till hela länet. Det kan i vissa fall utgöra 
en fördel, men innebär också risker. Det finns skäl att anta att 
boendets tillgänglighet kan utnyttjas av kriminella grupperingar, 
vilket i sin tur kan leda till ökad påverkan utifrån, konflikter eller 
fritagningsförsök. Flera aktörer har dessutom tidigare uttryckt oro 
för att HVB-placeringar i tätbebyggda storstadsmiljöer kan 
komplicera säkerhetsarbetet, särskilt vid hotbilder. 
  
Vi vill också lyfta vikten av ett strikt och genomarbetat 
inskrivningsförfarande där tillräcklig information om ungdomars 
bakgrund och eventuella kopplingar till varandra säkerställs, så att 
sammansättningen inte riskerar att försvåra behandlingsuppdraget. 
Erfarenheter från andra HVB-verksamheter visar att det ofta är 
denna aspekt som avgör om ett boende fungerar eller inte. 
  
Om staden väljer att gå vidare med etableringen av HVB-hemmet 
på Åminnevägen 25 bör dessa faktorer väga tungt i både planering, 
bemanning och säkerhetsarbete – och kontinuerligt följas upp. 
  

Ersättaryttrande 
Maurice Forslund (KD) ställde sig bakom Liberalernas och 
Centerpartiets gemensamma särskilda uttalande. 
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Handlingar i ärendet 
• SOF 2025/305-1 Tjänsteutlåtande - Nytt hyresavtal för 

Åminnevägen 25, hem för vård och boende för pojkar 13-15 
år 

• SOF 2025/305-1.1 Bilaga - Humanisten 1 Hyresavtal utkast 
8 

 
 

Sida 70 (78)



 
 
 

 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-22 

§ 24 
En ny gruppbostad för personer med 
funktionsnedsättning enligt socialtjänstlagen (SoL) i 
Hägersten-Älvsjö, Midsommarkransen  

Inriktningsärende 
SOF 2025/270 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner inriktningsärendet för inhyrning 

av en gruppbostad enligt SoL på fastigheten Violen 8 i 
Midsommarkransen. 

 

Sammanfattning av ärendet  
Detta inriktningsbeslut har som syfte att fastställa principer och mål 
som ska vägleda planering och uppförande av en gruppbostad enligt 
socialtjänstlagen (SoL). Beslutet baseras på stadens 
funktionsprogram för bostäder med särskild service enligt SoL och 
LSS samt för stödboenden. 
 
I stadens boendeplan 2024-2034 noteras en betydande brist på 
bostäder för personer med funktionsnedsättningar enligt SoL och 
behovet förväntas öka. Socialförvaltningen planerar att beställa en 
ny gruppbostad på fastigheten violen 8, som ska hyras av 
stadsdelsförvaltningen. 
 
Boendet är en gruppbostad med 12 lägenheter och 
gemensamhetsytor med en total yta på 723 kvadratmeter. 
Hyresvärden Balder beräknar tillträde till gruppbostaden kvartal tre 
år 2026. 
 
Den totala årshyran för gruppbostaden är cirka 2,9 miljoner kronor. 
Nettohyreskostnaden för gruppbostaden uppgår år 4 till cirka 295 
kronor per lägenhet per dygn. 
 
Hägerstens-Älvsjös stadsdelsförvaltningens förslag till beslut: 
Hägersten-Älvsjö stadsdelsnämnd godkänner inriktningsärendet för 
inhyrning av en gruppbostad enligt SoL på fastigheten Violen 8 i 
Midsommarkransen, med en uppskattad hyreskostnad på cirka 2,9 
miljoner kronor per år. 
 
Socialförvaltningens förslag till beslut: 
Socialnämnden godkänner inriktningsärendet för inhyrning av en 
gruppbostad enligt SoL på fastigheten Violen 8 i 
Midsommarkransen. 
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Handlingar i ärendet 
• SOF 2025/270-1 Inriktingsärende - En ny gruppbostad för 

personer med funktionsnedsättning enligt socialtjänstlagen 
(SoL) i Hägersten-Älvsjö, midsommarkransen 
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§ 25 
Anmälningar för kännedom 
Beslut  
Nämnden lägger anmälningarna till handlingarna. 
 
Anmälda handlingar  

• Kontorsutlåtande - Remiss av Betänkandet - Avgift för 
områdessamverkan – och andra åtgärderför trygghet i byggd 
miljö 
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§ 26 
Anmälan av protokoll och samverkan  
SOF 2025/2 
 

Beslut  
Nämnden lägger anmälan av protokoll och samverkan till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/2-19 Organisations- och föreningsutskottet 
protokoll 2025-03-17 

• SOF 2025/2-18 Protokoll från individutskottet 2025-03-17 
• SOF 2025/2-21 Protokoll från tillståndsutskottet 2025-03-19 
• SOF 2025/2-22 Förvaltningsgruppens protokoll 2025-04-16 
• SOF 2025/2-23 Protokoll från funktionshinderrådet 2025-04-

16 
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§ 27  
Redovisning av delegeringsbeslut  
Beslut  
Nämnden lägger redovisning av delegationsbeslut till handlingarna. 
 
Anmälda beslut  

• Tjänstemannabeslut enligt delegationsordningen gällande 
arkivansvar 

• Delegationsbeslut - Nedskrivning av äldre fordringar 
• Avtalsförlängning befintligt avtal - Avtal konsulttjänst 

dataskyddsombud 
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§ 28 
Upphandling av utbildning för delegering av läkemedel  

Direktupphandling 
SOF 2025/109 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner LSS/SoL-hälsans upphandling av 

utbildning för delegering av läkemedel. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ärendet handlar om en upphandling av en digital utbildning i 
delegering och läkemedelshantering, som ska genomföras av 
Stockholms stad via Socialnämnden. Upphandlingen kommer att 
annonseras som en direktupphandling. Utbildningen ska säkerställa 
att både sjuksköterskor och omvårdnadspersonal har aktuella och 
tillräckliga kunskaper för att hantera läkemedel på ett korrekt och 
säkert sätt, i enlighet med Socialstyrelsens föreskrifter. Den digitala 
utbildningen ska vara evidensbaserad och uppdaterad, och omfattar 
grundutbildning, förnyad delegering, insulinhantering samt en 
option för avancerade omvårdnadsmoment. Upphandlingen syftar 
till att teckna avtal med en leverantör som kan erbjuda hela 
utbildningspaketet. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2025/109-1 Tjänsteutlåtande - Upphandling av 
utbildning för delegering av läkemedel 

• SOF 2025/109-1.1 Bilaga - Upphandlingsdokument 
Utbildning inom läkemedelshantering och delegering 
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§ 29 
Upphandling av Trygghetsskapande tjänster  

Upphandlingsdokument 
SOF 2024/369 
 

Beslut  
1. Socialnämnden godkänner upphandlingsdokument för 
upphandling av trygghetstjänster. 
2. Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att fatta 
tilldelningsbeslut, vid behov avbryta upphandling och teckna avtal 
och med godkänd leverantör. 
3. Socialnämnden ger socialdirektören i uppdrag att för nämndens 
räkning besluta om: 

• förlängning, hävning samt uppsägning av avtal, 
• partsbyte samt underteckna avtal om partsbyte, 
• ändringar och tillägg till avtal som är förenliga med 

upphandlingslagstiftningen samt 
• mindre justeringar av avtal. 

4. Socialnämnden ger socialdirektören möjlighet till delegering av 
åtgärderna i punkt 3. 
5. Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Upphandlingen avser att bidra till ökad trygghet i offentliga miljöer 
för målgruppen barn och ungdomar. Tjänsten ska vara ett 
komplement till stadens eget utbud av trygghetsskapande arbete 
som Ungdomsjouren inom område social beredskap vid 
socialförvaltningen bedriver. 
 
Tjänsten består i att ge unga stöd vid utsatta platser i Stockholm 
såsom Sergels torg vid kvällar och tidig natt i form av vandrande 
trygghetsvärdar. 
 
Upphandlingen har ett sammanlagt värde om 4 930 000 kronor per 
år. 4 830 000 kronor per år ska användas till ”trygghetsskapande 
tjänster” för att komplettera stadens eget trygghetsskapande arbete. 
De trygghetsskapande tjänsterna ska omfatta hela Stockholms stad. 
 
100 000 kronor per år avsätts för att vid behov kunna avropa 
”förstärkning av trygghetsskapande tjänster” vid tillfällen som 
exempelvis ungdomsfestivaler, skolavslutning, nyårsafton och 
midsommarafton. 
 
Upphandlingen avser ett ramavtal och endast en leverantör kommer 
att antas för hela uppdraget. 

Sida 77 (78)



 
 
 

 

Socialnämnden 

 
 

Protokoll nr 5/2025 
 

2025-04-22 

 
Avtalet ska preliminärt börja gälla från och med den 1 september 
2025 och löper med en tid om två år med möjlighet att förlänga 
avtalet med ett år plus ett år. 
 
För upphandlingen föreslås bifogat upphandlingsdokument. 
 
Handlingar i ärendet 

• SOF 2024/369-1 Tjänsteutlåtande - Upphandling av 
Trygghetsskapande tjänster 

• SOF 2024/369-1.1 Upphandlingsdokument 
Trygghetsskapande tjänster 

• SOF 2024/369-1.2 Protokoll MBL §11 Upphandling av 
trygghetstjänster 
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